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وزیر کار:

تولید خودرو به مرز یک 
میلیون دستگاه رسید

معاملات دلاری ملک و 
مسکن غیرقانونی است

حقوق کارمندان 
۲۵ درصد افزایش می یابد
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سرمقاله

مشارکت 
صنعت و فناوری

نقش شرکتهای دانش بنیان 
و استارت آپها در رونق تولید 
و صنعت را نمی توان نادیده 
گرفت. در تمامی کشورهای 
توسعه یافته دنیا صنایع بزرگ با فراهم سازی زمینه 
فعالیت شرکتهای دانش بنیان، کالاها و محصولات 
خود را مطابق با استانداردهای روز تولید می کنند. 
در مقابل صنایع بزرگ برای پیشرفت این شرکتها 
سرمایه در گردش را تامین کرده و این مشارکت 
به اشتغال زایی و کســب درآمد و در نهایت رشد 
اقتصادی منجر می شود. واقعیت این است که عدم 

متناسب سازی...

  محمدرضــا اصنافــی، 
کارشناس فناوری 
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وزیر ارتباطات:

نگرانی مردم در رابطه 
با حفظ حریم خصوصی 

برطرف می شود

صنایع بزرگ به تامین سرمایه در گردش دانش بنیان ها کمک کنند 

رونق صنعت با  تعاونی های دانش بنیان
صفحه۲

صفحه4

امتداد مسیر عفو  رهبری  در دولت دنبال می شود
ایران  استوار ؛ ۴۴ سال افتخار

رییسی در سخنرانی مراسم 22 بهمن: 

بنا بر اعلام وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات لایحه 
حفاظت از داده های شخصی به زودی راهی مجلس 
می شود و با تصویب آن داده های سایبری کاربران 
ایرانی قانونمند می شود. به گزارش مهر، با رشد روز 
افزون فعالیت در فضای مجازی و با گسترش انواع 
و اقسام پیام رسانه ای اجتماعی و پلتفرم ها، حجم 
داده ها و اطلاعات نیز در این فضا افزایش می یابد و 
همین روند رو به رشد چالش های امنیت سایبری را 
در درجه اول برای فرد فرد کاربران و پس از آن برای 
امنیت ملی به وجود می آورد. هشدارهای کارشناسان 
این حوزه حاکی از آن اســت که داده های کاربران، 
روزانه در حجــم و اندازه هــای متفاوتی در فضای 
»دارک وب« در حال داد و ستد است و از آن گذشته 
بسیاری از شــرکت های بزرگ فناوری که سرمایه 
اصلی آنها همین داده های کاربران و مخاطبانشان 
اســت، اطلاعات را با اهداف تبلیغاتی، سیاســی و 
اجتماعی با اصحاب قدرت مبادله می کنند. از همین 
رو ورود امن به فضای مجازی و اعتمادسازی برای 
کاربران در راســتای حفظ حریم شخصی آنها و از 
همه مهمتر وضع قوانین و چارچوب برای داده های 
سایبری شهروندان هر کشور در راستای حفظ امنیت 
ملی از اهمیت بالایی برخوردار است و در سال های 
اخیر بسیاری از کشورهای پیشرفته در این زمینه 
گام برداشته و دست به اقداماتی زده اند. اتحادیه اروپا 
قانون جامعی از صیانت از اطلاعات شخصی به نام 
GDPR را به تصویب رسانده است. این قانون از ۲۵ 
ماه می سال ۲۰۱۸ اجرایی شده و شرکت های زیادی 
در داخل اتحادیه اروپا و حتی خارج از آن، تحت تأثیر 
این قانون قرار گرفته اند. این قانون که حتی مشمول 

قوانین و مقرراتی برای صادرات...

اجتماعی

مدیرعامل صندوق بیمــه اجتماعی کشــاورزان، 
روســتائیان و عشایر با اشــاره به تکلیف قانونی این 
صندوق برای اجرای ماده ۲۱ قانون جوانی جمعیت 
اظهار کرد: به موجب این قانون، مادران دارای فرزند 
سوم و بیشــتر به صورت رایگان تحت پوشش بیمه 

اجتماعی قرار می گیرند.
درباره روند اجرای ماده ۲۱ قانون حمایت از خانواده 
و جوانی جمعیت اظهار کرد: در این قانون تاکید شده 
است که با تقویت صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، 
روستائیان و عشایر، مادرانی که سه فرزند و بیشتر دارند 
به صورت رایگان تحت پوشش بیمه قرار بگیرند. وی 
افزود: در این قانون به مادران ساکن مناطق روستایی 
و عشایری اشاره شــده و همچنین تاکید شده است 
مادرانی که فرزند چهارم و پنج شان متولد می شود 
به ازای هر فرزند دو ســال به ســنوات بیمه ای شان 

افزوده شود.
مدیرعامل صندوق بیمــه اجتماعی کشــاورزان، 
روستائیان و عشایر  با بیان اینکه در این قانون اسمی 
از مناطق شهری آورده نشده و مشخص نبود که آیا 
برای اجرای قانون باید مناطق شهری را اضافه کنیم؟ 
یا خیر گفت: به همین جهت برای اینکه قانون برای 
مجریان مصرح باشد مقرر شــد آیین نامه ای تدوین 
شود. این آیین نامه با مشارکت نمایندگان کمیسیون 

اجتماعی و مشاور وزیر در امور جمعیت طی پنج ماه در 
سال گذشته تدوین شد و اکنون با امضای وزیر رفاه به 

هیئت وزیران ارسال شده است.
برقراری ادامه داد: به محض تصویب در هیئت وزیران، 
قانون را عملیاتی می کنیم. اعتباری هم دولت و مجلس 
در بودجه دیده اند. به دنبال احصای آمار دقیق از ثبت 
احوال هستیم که چه تعداد مادر دارای فرزند سوم و 

بالاتر داریم که مشمول قانون می شوند. 
وی اضافه کرد: چارچوب کار مشخص شده است که 
با اهتمام و نظر مثبت دولت پس از تصویب عملیاتی 
می شــود.ماده ۲۱ قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت به این شرح اســت: دولت مکلف است در 
راســتای اجرای بند »ب« ماده )۱۰۳( قانون برنامه 
پنج ساله ششم توسعه اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی 
جمهوری اســلامی ایران، حداکثر شش ماه پس از 
لازم الاجرا شــدن این قانون، با تقویت صندوق بیمه 
اجتماعی کشاورزان، روستائیان و عشایر نسبت به بیمه 
مادران خانه دار دارای سه فرزند و بیشتر به شرح ذیل 
اقدام کند:الف - در خصوص مادران غیر شاغل دارای 
سه فرزند و بیشتر ساکن مناطق روستایی و عشایری 
۱۰۰ درصد حق بیمه توسط دولت پرداخت شود.ب 
- با تولد فرزند چهارم و پنجم به ازای هر فرزند دو سال 

به سوابق بیمه ای بیمه گذار افزوده شود.

با پایان فراخوان دعوت از اصحاب محترم رسانه برای 
حضور در سی و هشتمین جشنواره موسیقی فجر، ۸۷ 
رسانه برای پوشش خبری این دوره از جشنواره اعلام 

آمادگی کرده اند.
در مجموع ۸۷ رســانه داخلی و خارجی براســاس 
فراخوان دعوت از رســانه ها برای حضور و پوشش 
رسانه ای این دوره از جشنواره اعلام آمادگی کرده اند.

از این تعداد ۱۸ خبرگزاری، ۱۳ روزنامه، ۲۹ پایگاه 
خبری و تحلیلی، ۱۷ شبکه صدا و سیمای جمهوری 
اســلامی ایران و ۱۰ شــبکه خارجی درخواســت 
حضور داده انــد که فعالیت مســتمر رســانه ها و 

خبرنگاران در حوزه موســیقی از اولویت های ستاد 
سی و هشتمین جشــنواره موســیقی فجر بوده و 
این ســتاد پس از بررسی درخواســت ها، اصحاب 
 محترم رســانه را برای حضور در جشنواره پذیرش 

خواهد کرد.
سی  و هشتمین جشنواره موسیقی فجر از ۲۸ بهمن 
تا ســوم اســفند ۱۴۰۱ به دبیری بهزاد عبدی در 
بخش های رقابتی )جایزه باربد( و غیررقابتی برگزار 
خواهد شــد و جایزه ترانه، جایزه موسیقی و رسانه، 
بخش سرود و نشست های پژوهشی برنامه های دیگر 

این دوره از جشنواره خواهد بود. 

وزیر امور خارجه ایران موافقت رهبر معظم انقلاب با 
عفو محکومان ناآرامی های اخیر در کشور را ناشی از 
توجه ایشان به رأفت و رحمت اسلامی توصیف و تاکید 
کرد که متاسفانه رسانه های غربی در پوشش خبری 

وقایع مشابه در دنیا استاندارد دوگانه دارند.
حسین امیرعبداللهیان، وزیر امورخارجه جمهوری 
 )NPR( اسلامی ایران در گفت وگو با رادیو ملی آمریکا
که بخشی از آن منتشر شده است در پاسخ به سوالی 
درباره موافقت رهبر معظم انقلاب اســلامی با عفو 
و تخفیف مجازات تعداد قابــل توجهی از متهمان و 
محکومان در ایران و ادعای خبرنگار این رسانه مبنی 
بر اینکه ده ها هزار نفــر در جریان ناآرامی های اخیر 
در کشور بازداشت شده اند، گفت: بسم الله الرحمن 
الرحیم. اجازه دهید در همین ابتدا تصریح کنم که 
وقتی می گویید ده ها هزار نفر بازداشــت شــده اند، 
خب این دقیقاً درست نیســت. وی ادامه داد: و من، 
این را قاطعانه می گویم. در جریــان این ناآرامی ها 
هیچ دانشجویی در دانشگاه ها یا محوطه دانشگاه ها 
بازداشت نشد. در واقع کســانی که بازداشت شدند، 
افرادی بودند که در اغتشاشات خیابانی نقش داشتند. 
همان طور که گفته شد، صدها نفر هیجان زده شدند 
و بر همین اساس دست به شورش زدند. به مناسبت 
سالگرد پیروزی انقلاب اســلامی، این افراد - صدها 
نفر از بازداشت شدگان - مورد عفو قرار گرفتند. رهبر 
معظم انقلاب اسلامی توجه ویژه ای به مسئله رأفت و 
رحمت دارند و بنابراین، فرمان این است که همه این 
بازداشت شدگان به غیر از کسانی که مرتکب قتل یا 

سایر جرایم جدی شده اند، آزاد شوند.
امیرعبداللهیان در پاسخ به سوال دیگر خبرنگار رادیو 
ملی آمریکا که با اســتناد به ادعاهای سازمان های 
حقوق بشری مدعی شد که هزاران نفر در ناآرامی های 
اخیر ایران بازداشت و صدها نفر نیز کشته شده اند، 

اظهار داشــت: من گمان می کنم که ما شاهد نوعی 
اغراق در این اعداد و ارقام، حتی اگر توسط گروه های 
حقوق بشــری گفته شــده باشد، هســتیم. تعداد 
کشته شدگان در جریان ناآرامی ها نیز درست بیان 
نشده است. می بینید که در جریان این اغتشاشت 
اتفاق مهمی رخ داده است اما با وجود تنش شدید، 

پلیس اجازه حمل سلاح گرم نداشت. 
رئیس دستگاه دیپلماسی افزود: با این حال، تسلیحات 
آمریکایی و اسرائیلی از برخی از کشورهای همسایه ما 
با ثبات کمتر وارد شد. کاری که آنها انجام دادند، این 
بود که در میان اوباش و توده ها ویرانی ایجاد کردند و 

در واقع به تسلیحات مورد نظر متوسل شدند.
وی در پاسخ به این ادعا که ۹۳ خبرنگار در ناآرامی های 
ایران بازداشــت شــده اند، بیان کرد: ما نمی توانیم 
بازداشــت روزنامه نگاران در ایــران را تایید کنیم. 
برچسب زدن مجدد به فردی که بازداشت شده، بسیار 
ساده  است. شــما می توانید در هر لحظه آن شخص 
مورد نظر را مدافع حقوق بشر، روزنامه نگار و هر چیز 
دیگری بنامید. هیچ خبرنگاری در جریان ناآرامی ها 
بازداشت نشد. حسین امیرعبداللهیان ادامه داد: ببینید 
همین دو هفته پیش در ایران اتفاقی افتاد که قرار بود 
یک کلاهبردار از کشــور فرار کند. کاری که او برای 
کمک به فرارش انجام داد این بود که ویدئوهایی را در 
شبکه های اجتماعی منتشر کرد که در آن مدعی شد 
یک معترض است و تحت شکنجه قرار گرفته است اما 
در واقع او یک کلاهبردار بود. در نهایت مشخص شد 
که او تهدید شده است و سپس توسط پلیس دستگیر 
شد. وی با اشاره به نحوه مواجهه رسانه ها و دولت های 
غربی با موارد مشابهی همچون قتل شیرین ابوعاقله، 
خبرنگار فلسطینی به دست صهیونیست ها تاکید 
کرد: ببینید، غرب با دقت و موشــکافی ناآرامی ها را 

هدف قرار داده است.

رئیس مرکــز ارتباطات مردمی ریاســت جمهوری 
جزئیات طرح ملی خدمت میدانی شــهید سپهبد 
حاج قاسم سلیمانی را تشریح کرد. حجت الاسلام و 
المسلمین احمد صالحی با اشاره به اجرای طرح ملی 
خدمت میدانی شهید سلیمانی در روز ۲۲ بهمن سال 
جاری اظهار کرد: برای نخســتین بار بعد از پیروزی 
انقلاب اسلامی همه مراکز ارتباطات مردمی ارکان 
نظام اعم از قوای سه گانه نهادهای انقلابی، عمومی، 
نظامی و انتظامی همزمان با برگزاری راهپیمایی روز 
۲۲ بهمن در خیابان آزادی تهران با برپایی غرفه هایی 
میزبان مردم خواهند بود. وی با بیان اینکه ۳۵ دستگاه 
در روز برگزاری راهپیمایــی به ارایه خدمت به مردم 
می پردازند، عنوان کرد: به منظور بهره مندی از تمامی 
ظرفیت های خدمت رســانی به مردم، دستگاه های 
اجرایی، نهادهای عمومی و حمایتی با برپایی ۳۵ میز 

ارتباطات مردمی با حضــور نمایندگان تام الاختیار 
و مدیران ارشــد وزیران، معاون رئیس جمهوری و 
همچنین متولیان نظام ارتباطــات مردمی در قوه 
قضاییه و مجلس شورای اسلامی، نیروهای مسلح و 
نهادهای انقلاب اسلامی آماده برگزاری اولین عملیات 
بزرگ و گسترده نظام ارتباطات مردم و حکومت در 
طلیعه چهل و پنجمین ســال انقلاب اسلامی ایران 
و ارائه خدمتی خالصانــه و صادقانه به مردم مومن و 
انقلابی شرکت کننده در مسیر راهپیمایی ۲۲ بهمن 
تهران خواهند بود. رئیس مرکــز ارتباطات مردمی 
ریاست جمهوری با اشــاره به اجرای طرح خدمت 
میدانی شــهید سلیمانی در سراســر کشور، گفت: 
میزهای ارتباطات مردمی با محوریت دفاتر بازرسی، 
مدیریت عملکرد و امور حقوقی استانداری ها در روز 
راهپیمایی ۲۲ بهمن در سراسر کشور برپا خواهد شد.

معاون وزیر بهداشت و رئیس ســازمان غذا و دارو با 
اشاره به اینکه افزایش احتمالی ۱۰ تا ۲۰ درصد قیمت 
دارو در سال آینده از طریق بیمه پوشش داده می شود، 
گفت: مسئله مهم این اســت قیمت دارو برای بیمار 

افرایشی ندارد.
سید حیدر محمدی با اشاره به اینکه افزایش قیمت  
در تمامی کالاها به تناسب تورم امری طبیعی است، 
اظهار کرد: صنعت داروسازی نیز مانند صنایع دیگر 
هزینه های جانبــی دارد که ممکن اســت افزایش 
یابد، همچنین تغییر نرخ ماده اولیه، نهاده ها، لوازم و 
ملزومات و... دور از انتظار نیست و افزایش ۱۰ تا ۲۰ 
درصدی قیمت دارو در مقایسه با تورم رقم بزرگی به 

حساب نمی آید. وی افزود: هدف از اجرای طرح اصلاح 
سیاســت های ارزی جلوگیری از افزایش پرداختی 
از جیب بیمار از مسیر نسخه بود که خوشبختانه از 
نیمه سال جاری محقق شده و ادامه خواهد داشت، 
بنابراین قیمــت دارو برای بیماران هیچ افزایشــی 
ندارد و مابه التفاوت توســط بیمه ها پوشــش داده 
 می شود. بنابر اعلام روابط عمومی سازمان غذا و دارو، 
محمــدی بــه مــردم اطمینــان خاطــر داد که 
بــرای تهیــه داروهــای خود بــا افزایــش قیمت 
مواجــه نخواهنــد شــد، فقــط بایــد داروهای 
 مصرفی خود را حتما از مســیر نســخه پزشــک 

تهیه کنند.

رئیس سازمان داوطلبان هلال احمر از واریز مبلغ 
۴۰۰ میلیارد ریال به حساب جمعیت هلال احمر 
اســتان ها در قالب مرحله نهم خدمات حمایتی- 
درمانی از بیماران نیازمند، همزمان با دهه مبارک 
فجر خبر داد. وحید ســلیمی گفت: مرحله نهم 
خدمات حمایتــی- درمانی بــرای کمک نقدی 
بلاعوض به بیمــاران نیازمنــد و مددجویان این 
جمعیت در هفتــه جاری و همزمان بــا ایام دهه 
فجر انقلاب اسلامی به حســاب استان ها به مبلغ 

۴۰۰ میلیارد ریال واریز شد. سلیمی یادآور شد: 
از مجموع اعتبار مصوب ســازمان داوطلبان برای 
ارائه خدمات حمایتی-درمانی به بیماران نیازمند 
و  مددجویان جمعیت هلال احمر از ابتدای سال 
جاری تا کنون  ۲۳۸ میلیارد و ۶۳۸ میلیون و ۴۰۰ 
هزار تومان محقق شده و به ستاد، استان ها و شعب 
شهرستانی تخصیص یافته است و شاهد رشد قابل 
توجه آمار عملکرد در این زمینه در مقایسه با سال 

گذشته بوده ایم.

جشنواره فیلم فجر در روز ۱۹ بهمن و در هوای تمیز 
با آسمان آبی پایتخت برخلاف هوای همیشه آلوده 
تهران، در حالی به پایان روز هشتم رسید که خبرهای 
ضد و نقیض درباره نمایش برخی فیلم ها شــنیده 
می شد. با نزدیک شدن به روز پایانی جشنواره فضای 
سینمای اهالی رسانه نسبت به روزهای قبل باز هم 
آرام تر شــده و نه تنها هنوز خبری از معرفی داوران 
نیست، بلکه وضعیت نمایش دو، سه فیلم در ابهام قرار 

دارد و شایعاتی درباره آن ها شکل گرفته است.
برای پرداختن به حواشی روز هشتم جشنواره، شاید 
بهتر باشــد از آخرین فیلم روز قبل، یعنی »گل های 
باوارده« شروع کرد که اگرچه نمایش آن به دلیل ایراد 
فنی در سینمای رسانه لغو شد اما در خبری رسمی 
که با اختلاف زمانی طولانی در اختیار رسانه ها قرار 
گرفت، مشخص شد که همان شامگاه ۱۸ بهمن ماه 
جدیدترین فیلم مهرداد خوشبخت که وزیر نفت هم 
برای تماشای آن به پردیس ملت آمده بود، برای او و 
وزیر ارشاد به نمایش در آمده است. در این زمینه آماده 
نبودن فیلم به لحاظ فنی و نیز عدم رضایت کارگردان 
به خاطر نســخه موجود  هم به عنوان دلیلی بر لغو 
نمایش عنوان شده است . » گل های باوارده« یا همان 
»پالایشگاه« تنها فیلمی که به سینماهای مردمی 
نرسیده، نیست چرا که روز گذشته فیلم »وابل« به 
کارگردانی تورج اصلانی هم در سینماهای مردمی 
نمایش داده نشد و گفته می شود احتمال لغو زمان 

نمایش آن در سینمای رسانه هم وجود دارد. 
حذف شدن نمایش فیلم »وابل« از سینماهای مردمیِ 
روز چهارشنبه سبب شــد در برخی سانس ها فیلم 
سینمایی »غریب« ســاخت محمد حسین لطیفی 
جایگزین شود که این مسئله انتقاد سازندگان این اثر را 
به همراه داشت چراکه طبق گفته خودشان این اقدام 
، بدون هماهنگی با تهیه کننده و کارگردان از سوی 
جشنواره انجام شده است و آنها معتقدند »غریب« 
به جای فیلمی جایگزین شــده که در بلیت فروشی 

مردمی آمار قابل توجهی نداشته است.
در روز هشتم جشــنواره دو فیلم که هر دو از حوزه 
سینمای دفاع مقدس بودند نمایش داده شدند و هیچ 

کدام نظر اکثریت اهالی رسانه را کسب نکردند. پیش تر 
شنیده شده بود فیلم »های پاور« به عنوان یک فیلم 
تلویزیونی در دستور کار بوده اما در نهایت به عنوان 
یکی از آثار بخش سودای سیمرغ در جشنواره فجر 
رونمایی شد. برای این فیلم که به مقطعی از زندگی 
شهید ستاری اشاره داشت یک نشست خبری متفاوت 
برگزار شد آن هم از این جهت که نویسنده فیلم تاکید 
کرد اصولاً کار سفارشی زیاد قبول می کند و نگارش 
این فیلمنامه را هم سفارش گرفته بود. او البته برای 
انجام کار خود طبق قاعده، تخیل زیادی هم داشته که 
بر اساس نظرات کارشناسی بخش هایی از آن حذف 
شده است. وی تاکید کرد که با توجه به آن که اصلًا 
سربازی نرفته است، آشنایی کافی با مسائل نظامی و 

حتی درجه های نظامی هم نداشت.  
دومین فیلم نمایش داده شده در پردیس سینمایی 
ملت »اتاقک گلی« نام داشت که برای رونمایی از آن 
جمعی از خانواده های شــهدای عملیات مرصاد هم 
حضور داشتند. یکی از نکات قابل توجه این دو فیلم 
حضور دو مجری سابق تلویزیون در آن ها بود؛ یکی 
فرزاد حسنی که بازیگر یکی از نقش های فیلم »های 
پاور« بود و در کنفرانس مطبوعاتی فیلم هم حضور 
داشــت. او تاکید کرد دلیل حضورش به این مسئله 
بر می گردد که ســالها خودش مجری نشست های 
خبری جشنواره بوده و حالا که فیلمی در جشنواره 
دارد بر خود واجب می داند که به احترام اهالی رسانه 
پاسخگوی آنها باشد.  *دیگر مجری حاضر در نشست 
بعدی این جشــنواره پدرام کریمی بود که به عنوان 
نویسنده فیلم »اتاقک گلی« به پردیس سینمایی ملت 
آمده بود. برنامه نمایشی فیلم های بخش بین الملل 
در سینمای رسانه ادامه دارد و به صورت روزانه اعلام 
می شود اما مخاطب زیادی از این فیلم ها استقبال نمی 
کند به ویژه آنکه در اکثر سانس ها با نمایش فیلمهای 
بخش سودای سیمرغ تداخل دارند. در این زمینه باید 
یادآوری کرد که فیلم »شــهر خاموش« که روز سه 
شنبه تقریباً ناگهانی برای نمایش تعیین وقت شد، 
در دومین روز نمایش هم با وجود اطلاع رسانی قبلی  

مخاطب زیادی را  به پردیس ملت نکشتند.

انتقاد امیرعبداللهیان از عملکرد رسانه های غربی در ناآرامی هاجزئیات بیمه »رایگان« مادران غیرشاغل دارای فرزند 

جزئیات طرح ملی خدمت میدانی شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی

سال آینده قیمت دارو افزایش نمی یابد

تخصیص 4۰۰ میلیارد ریال برای حمایت از بیماران نیازمند

فیلم های خبرساز به جشنواره فجر می رسند؟

سياسیفرهنگی 

۸۰ رسانه متقاضی پوشش جشنواره موسیقی فجر



اقتصاد2
ایران

هــزار نفر بالای ۵۰ ســال وام 
ازدواج گرفتند

بر اســاس گزارش جدید مرکز پژوهش های 
مجلــس تاکنون هــزار نفر بالای ۵۰ ســال 
وام ازدواج گرفتنــد. گــزارش جدید مرکز 
پژوهش هــای مجلــس نشــان می دهد که 
علی رغم ممنوعیت پرداخت تسهیلات ازدواج 
به افراد بالای ۵۰ ســال با توجــه به احتمال 
ازدواج صوری، در ســال ۱۴۰۱ به ۹۰۴ فرد 
بالای ۵۰ سال تسهیلات پرداخت شده است.

۲۵۵زن و ۶۴۹ مــرد بالای ۶۰ســال ســن 
این تســهیلات را گرفته اند. از ایــن تعداد، 
۲۹۶ مــورد از آنهــا بالای ۶۰ ســال ســن 
داشــتند. بــر ایــن اســاس ۱۰۹میلیارد 
تومان از تســهیلات قرض الحســنه ازدواج 
 به افــراد بــالای ۵۰ ســال ســن پرداخت 

شده است.

معاملات دلاری ملک و مسکن 
غیرقانونی است

عضــو اتحادیــه مشــاوران املاک اســتان 
تهران با بیــان اینکه معامــلات ملک با دلار 
یا هــر ارز خارجی غیر قانونی اســت، گفت: 
در هیچ کشــوری مانند بازار مســکن ایران 
سرمایه گذاری بر روی ملک به صرفه نیست. 
بازار مسکن ایران نسبت به کشورهای خارجی 

سود بسیار بالایی دارد.
عبدالله اوتادی دربــاره انجام معاملات ملکی 
با دلار اظهار داشــت: معاملات ملک با دلار 
یا هر ارز دیگری، ممنوع و غیر قانونی اســت 
و تخلف محســوب می شــود. اگــر هم وجه 
دریافت شــده در برخــی از معامــلات هر 
چیزی جز ریال باشــد اما در هــر صورت در 
 قرارداد، مبلغ مورد نظر بــا ریال درج و ثبت 

می شود.
وی با تاکید بر اینکه هر گونه معاملات ملک 
در خارج از کشور در مشاوران املاک داخلی 
ممنوع و غیرقانونی است، ادامه داد: هیچ یک 
از شرکت ها و مشاوران املاک خارج از کشور 
برای معاملات ملک نمایندگی یا دفاتر فروشی 
در ایــران ندارند چراکه فعالیــت و تبلیغات 
آنها غیرقانونی اســت و برای تبلیغات هم از 
شبکه های خارجی و فضای مجازی استفاده 

می کنند.
عضــو اتحادیــه مشــاوران املاک اســتان 
تهران با بیان اینکه مــردم از طریق تبلیغات 
اینســتاگرامی نســبت به خریــد ملک در 
ترکیــه اقدام می کننــد، گفت: بــا تبلیغات 
اینســتاگرامی هم مشــتری از ایــران برای 
فروش ملک در ترکیه جذب می کنند و حتی 
شــرکت ها برای انجام معامــلات بلیت های 
رایگان رفت و برگشــت در اختیار مشتریان 
می گذارند. بیشــترین خریداران ملک های 
 خارجی به ویــژه ملک در ترکیه از اســتان 

تهران هستند.
اوتادی افــزود: هــر چند که عــده ای برای 
تسهیل مهاجرت نســبت به خرید ملک در 
خارج از کشور اقدام می کنند و یا برای داشتن 
پاسپورت کشور دیگری از طریق خرید ملک 
اقدام می کنند اما تعدادی هم به قصد سرمایه 
گذاری ملک خارجی می خرند اما واقعیت این 
است که در هیچ کشــوری مانند بازار مسکن 
ایران ســرمایه گذاری بر روی ملک به صرفه 
نیست. بازار مسکن ایران نسبت به کشورهای 
خارجی سود بســیار بالایی دارد هر چند به 
دلیل مسائل تورمی، افزایش قیمت ملک در 
کشــورهای خارجی هر چند سال یک بار رخ 
می دهد اما در بازار ملک ایران هر سال افزایش 
قیمت ها بوده و شــاهد افزایــش قابل توجه 
قیمت ها هستیم. از این رو سرمایه گذاری در 

بازار ملک ایران سودده و به صرفه تر است.
وی ادامه داد: البته عده ای ملک و واحدهای 
مسکونی خریداری شــده در خارج از کشور 
را به دلار اجاره می دهند و اجاره بها را سالانه 
از مستاجر دریافت می کنند که این می تواند 

منبع درآمد افراد محسوب شود.
عضو اتحادیه مشــاوران املاک با اشــاره به 
اجاره نامه های دو ساله و بیشــتر بین موجر 
و مستاجر در کشــورهای همســایه تاکید 
کرد: به دلیــل میزان افزایش نــرخ تورم در 
ایــران هیچ وقــت اجاره هــای دو ســاله و 
بیشتر در کشــورمان به اجرا نرسید و حتی 
در ســال های کرونا که تمدید اجاره قانونی 
شــد، موجران و مالکان از این قانون تمکین 
 نکردند و با قولنامه های صوری مدعی فروش 

ملک می شدند.

اخبار

درحــال حاضــر بخــش 
صنعت و معدن و کشاورزی 
کارگروه های بســیار قوی 
در بخــش تعــاون دارند 
درقالــب  می تواننــد  و 
شرکت های دانش بنیان تشــکیل و مورد حمایت 
بانک ها قرار بگیرند. با توسعه این فرآیند می توان 
روند اشتغال زایی را نیز ســرعت بخشید. تسهیل 
و رفع موانع تولید، توجه به مطالبات شــرکت های 
دانش بنیان و خلاق و حمایت از قراردادهای مرتبط 
با تولید دانش بنیان، از دیگر مواردی است که می 
توانند نقــش دانش بنیان ها را در توســعه صنایع 
پررنگ تر کند. از ســوی دیگر توســعه بازارهای 
صادراتی محصولات ایران ساخت، باید یکی از اصلی 

ترین اولویت های اصلی صنایع بزرگ شود. 
اکنون شــرکت های دانش بنیان بــه عرصه تولید 
محصولات موردنیاز کشور و ارائه نمونه های بومی 
کالاهــای راهبــردی ورود پیداکرده اند و نقشــه 
دشمنان برای توقف چرخه تولید در ایران را ناکام 
گذاشتند. شرکت های دانش بنیان با استفاده از توان 
علمی و فنی خود در صنایع مهمی همچون صنعت 
خودروســازی ورود پیدا کردند و با انجام کارهای 

تحقیقاتی و نیازسنجی از آخرین وضعیت واحدهای 
صنعتی به طراحی و تولید محصول نهایی موردنیاز 

آن ها می پردازند. 
همچنی نخبگان جوان با راه اندازی مجموعه های 
فناورانه در مقیاس کوچک و بزرگ در حال ساخت 
تجهیزات راهبردی موردنیاز صنایع داخلی هستند 

که می تواند جایگاه ایران را باوجود تحریم های شدید 
اقتصادی در بخش های صنعتــی ارتقا دهد و این 
سطح از توانایی برای کشور غرورآفرین است. ر حال 
حاضر شرکت های دانش بنیان در همه حوزه های 
موردنیاز کشور ازجمله بخش صنعت، کشاورزی، 
محیط زیست، گردشگری و سایر بخش های مؤثر 

در پیشرفت اقتصاد کشور فعالیت می کنند و نتایج 
اقدام های آنان به زودی موجب خودکفایی ایران در 
تولید بسیاری از محصول های راهبردی خواهد شد. 
شرکت های دانش بنیان همچنین توانایی تدوین و 
اجرای استانداردهای موردنیاز برای تولید بسیاری 
از صنایع نوین و پیشرفته رادارند و این موضوع برای 
تقویت جایگاه کالاهای ساخت ایران در بازارهای 

جهانی بسیار مؤثر است.
از طرفی دیگر ارتباط نزدیک مسئولان به خصوص 
در بخش هــای اقتصادی با مدیران شــرکت های 
دانش بنیان و تقویت همکاری میان آنان از اهمیت 
بسزایی برخوردار است و به روند خودکفایی کشور 
در تولید محصول های راهبردی سرعت می بخشد.

یک فعال اقتصادی با اشــاره به نقش شرکت های 
دانش بنیان بر توسعه اقتصادی کشور، گفت:کاهش 
بیکاری، رونق تولید داخلی، بهبود و ارتقای کیفیت 
تولیدات و خدمات از اثــرات این موضوع در عرضه 
اقتصادی است. رستگار در خصوص نقش و جایگاه 
اقتصاد دانش بنیان، می گوید: ارزشمندترین دارایی 
در اقتصاد دانش بنیان، دارایی فکر اســت. یکی از 
عوامل مهــم و موثری که می تواند موجب رشــد، 
توسعه و تعالی همه جانبه اقتصاد کشور شود، بدون 
اغماض رهاندن اقتصاد  از دست دولت ها و به معنی 

واقعی مردمی کردن آن است.

صنایع بزرگ به تامین سرمایه در گردش دانش بنیان ها کمک کنند 

رونقصنعتبامشارکتتعاونیهایدانشبنیان

تنظیم بــازار مــرغ به بخش 
خصوصی واگذار می شود

ســاداتی نژاد گفت: در حوزه مرغ گوشتی با 
اتحادیه مربوطه مذاکراتی داشته ایم تا بحث 
تولید و تنظیم بازار گوشــت مــرغ را واگذار 
کنیم. وزیر جهــاد افزود: در سیاســت های 
کلی اقتصاد مقاومتــی،  خودکفایی در تولید 
کالاهای اساسی جزو رسالت های وزارت جهاد 

کشاورزی است.
رشد اقتصادی بخش کشاورزی  در شش ماهه 
اول سال ۱۴۰۱ به ۱.۱ درصد رسید در حالی 
که در سال ۱۴۰۰ منفی ۲.۴ درصد بود. تولید 
غلات همچون گندم و ذرت در این مدت رشد 
۲۲ درصدی داشــت. خرید تضمینی گندم 
۶۰ درصد افزایش یافت. حوزه باغبانی رشــد 
متوسط ۷ درصدی داشته و رشد تولید زیتون 

بالای ۱۰۰ درصد بوده است.
در حوزه صادرات محصولات کشــاورزی هم 
رشد داشــتیم. در حوزه تولید هم روند رو به 
رشد بوده است . در ســال زراعی جاری اقلیم 
هم یاری کرده و بارش های مناسب نوید این 
را می دهــد که تولید گنــدم وضعیت خوبی 
داشــته باشــد. یکی از برنامه های اصلی ما 
کشاورزی قراردادی است. در سال اول دولت 
سیزدهم در مهر ۱۴۰۰ کشاورزی قراردادی 
را در ۲۵۰ هزار هکتار از گندم زارهای کشور 
شــروع کردیم. با این روش معیشت کشاورز 
ارتقا پیدا می کند و مدرن ترین ابزار امروز دنیا 
برای حمایت از کشاورزان، توسعه کشاورزی 
قراردادی اســت. کشــاورزی قراردادی را با 
گندم شروع کردیم و سال زراعی قبل در برنج 
هم انجام شد. امسال کشاورزی قراردادی در 
گندم به یک میلیــون و ۵۰۰ هزار هکتار می 
 رســد و به ســمت خودکفایی این محصول 

حرکت می کنیم.

برنامه دولت برای لوکس نشینان 
چیست؟

واحدهای مســکونی گران قیمــت باز هم در 
لایحه بودجه ردیفــی را از آن خود کردند و با 
وجود آنکه مالیات دریافتــی از محل مالیات 
این واحدها در ســال جاری چشم گیر نبود، 
دولت بازهــم از این منبع درآمــدی را برای 
خود در نظر گرفته اســت. براساس بند »ذ« 
تبصره شش )عوارض و مالیات( لایحه بودجه 
سال جاری واحدهای مسکونی و باغ ویلاهای 
مجاز کــه ارزش آنهــا )با احتســاب عرصه 
و اعیان( بیــش از ۲۰ میلیارد تومان باشــد، 
 مازاد بر این مبلغ مشــمول مالیات به میزان 

دو در ۱۰۰۰ هستند.
این مالیات برعهده شــخصی اســت که در 
ابتدای هر ســال مالک واحدهای مسکونی و 
باغ ویلاهای مذکور باشــد. البته کمیسیون 
تلفیق این را اضافه کرد که این مالیات شامل 
زمین هــای فاقــد اعیانــی و دارای کاربری 
مسکونی در شــهرهای بالای ۱۰۰ هزار نفر 

هم می شود.
براین اســاس، درآمدی که دولــت از محل 
مالیات بر واحدهای مســکونی گران قیمت 
)با احتساب عرصه و اعیان( برای سال آینده 
پیش بینی کرده، ۷۰۶ میلیارد تومان اســت. 
این درحالی است که میزان دریافتی دولت از 
این محل تا کنون قطره چکانی بوده و طی ۱۰ 
ماهه سال جاری صاحبان واحدهای مسکونی 
گران قیمت فقط ۲۳ میلیــارد تومان مالیات 

پرداخت کرده اند.
مقایســه ارقامی که دولت از محــل مالیات 
خانه های لوکس پیش بینی کرده با درآمدی 
که طــی ۱۰ ماه ســال جــاری از این محل 
کســب کرده اســت، ابهامی درمورد تحقق 
پیش بینی های ایــن درآمدها ایجــاد کرده 
است.  البته داوود منظور، رئیس سازمان امور 
مالیــات اخیرا  درمورد شناســایی خانه های 
خالی و لوکس از بــه کارگیری یک راه جدید 
خبر داده و اعلام کرده است که یکی از دلایلی 
که باعث شده مالیات خانه های خالی و خانه ها 
و خودروهای گران قیمت به طور کامل محقق 
نشود، ظرف اطلاعاتی است که سازمان امور 
مالیاتی بایــد از دســتگاه های تولیدکننده 
اطلاعات دریافت کند. برای حل مشکل مذکور 
در لایحــه تضامینی را در قانــون پیش بینی 
می کنیم برای دستگاه هایی که باید اطلاعات 
مورد نیاز سازمان امور مالیاتی را تامین کنند. 
این تضامین محکم بــوده و مجازات هایی را 
برای دســتگاه هایی که همکاری نمی کنند 

پیش بینی کرده است.
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وزیر تعاون، کار و امور اجتماعی با حضور در رویداد 
"چه سفرها کرده ایم" از افزایش۲۵ درصدیِ حقوق 
کارمندان در سال آینده خبر داد. به تسنیم،  رویداد 
رسانه ایِ "چه سفرها کرده ایم" به مناسبت دهه 
فجر و برای تبیین دســتاوردها و پیشــرفت های 
انقلاب اسلامی در حال برگزاری است، سیدصولت 
مرتضوی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی مهمان 

رویداد رسانه ایِ "چه سفرها کرده ایم" بود. 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعــی  پس از بازدید 
از بخش های مختلف این رویــداد، گفت: بیش از 
یکسال از عمر دولت ســیزدهم می گذرد و دهه 
فجر همانند شب قدری است برای بررسی خدمات 
دولت ها.  مرتضوی ادامه داد: دولت آیت الله رئیسی 
اقدامات و خدمات متنوعی در بخش های مختلف 
انجام داده اســت. در ابتدا گزینه هــای روی میز 
دشمنان را زیر میز برد. امروز استکبار جهانی هیچ 
گزینه ای به جز گزینه مذاکره و تسلیم در مقابل 

اراده ملت ایران را ندارد.
وی با تاکید بر اینکه دورانِ سیاســتِ اخم و لبخند 
گذشت، تاکید کرد: این دولت نه با لبخند بیگانگان 
خرسند می شــود و نه با اخم آن ها زانوی غم بغل 

می گیرد. دولت، دولتِ اراده، امام و ولایت است. این 
دولت محضر پشتیبانی ملت بزرگ ایران است. وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: این دولت تمام توان 
خود را در طبق اخلاص گذاشته تا مشکلات مردم 
عزیز ایران را کاهش دهد. دولت شعار یک میلیون 
وعده فرصت شغلی داد که بحمدالله محقق شده و 
حتی امروز از مرز ایجاد یک میلیون فرصت شغلی 

گذشته ایم که این امر قابل راستی آزمایی است .
مرتضوی با اشــاره بــه میــزان تولید ســرم و 
مشــکلات ناشــی از کمبود دارو در کشور تاکید 
کرد: تولید سرم شرکت ســرمایه گذاری دارویی 
تامین)تیپیکو( از ظرفیت ســه میلیــون واحد 
به ۹ میلیــون واحد افزایــش پیدا کــرده و این 
ظرفیت تا پایان سال به ۱۰ میلیون واحد افزایش 
پیدا می کنــد. در مهر و آبان بــا کمبود داروهای 
آنتی بیوتیک مواجه شــدیم که با دستور رئیس 
جمهور دولت برای برطرف کردن این مشکل در 

شرکت های داروسازی بسیج شد.
وی با بیان اینکه صادرات کشــور افزایش چشم 
گیری پیدا کرده است، تصریح کرد: نرخ صادرات 
غیرنفتی افزایــش پیدا کرده و تــراز تجاری ما با 

احتساب صادرات نفت مثبت شده است نرخ رشد 
اقتصادی ما که در طول دهه ۹۰ همواره کاهشی 
بود، در طول یکسال گذشــته افزایش پیدا کرده 
است و امیدواریم که تا پایان سال به نرخ رشد چهار 
درصدی برســیم. همچنین نرخ امید به زندگی 
در ایران به برکت نظام جمهوری اســلامی ایران 
از ۵۴ ســال)پیش از انقلاب( به ۷8 سال افزایش 
پیدا کرده است. موارد مطرح شده بخش کمی از 

دستاوردهای نظام و این دولت است.
وی درباره میزان افزایش حقوق  در سال ۱۴۰۲ بیان 
کرد: حقوق کارمندان دولت به طور میانگین با ۲۵ 
درصد افزایش حقوق همراه خواهد بود. در خصوص 
افزایش حقوق کارگران هنوز تصمیمی گرفته نشده 
است چرا که این تصمیم باید به صورت سه جانبه از 
ســوی نمایندگان دولت، نمایندگانِ کارفرمایان و 
نمایندگان کارگران اتخاذ شود. اکنون میزان افزایش 
حقوق کارگران در حال کارشناسی است. امیدواریم 

که به یک افزایش حقوق مطلوبی برسند.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: این دولت در 
سیاست خارجی سیاست عزت حکمت و مصلحت 
را در دســتور کار خود قرار داده است و با قدرت 

پیش می رود. مرتضوی ضمن ابــراز همدردی با 
آســیب دیدگان زلزله های اخیر در کشــورهای 
دوست و برادر ترکیه و سوریه، اظهار کرد: یکی از 
اقدامات خوبی که در جمهوری اسلامی ایران انجام 
شده، مقاوم سازی است. در گذشته اگر یک زلزله 
بیش از ۶ ریشتر در کشــور ما صورت می گرفت، 
میزان تلفات و مجروحان به شدت رو به گسترش 
بود، در زلزله قصر شــیرین به رغم شدت زلزله، 

میزان تخریب محدود و تلفات پایین بود. 
وی اظهار کرد: امیدوارم که دولت و تمامی خادمین 
به ملت در دولت سیزدهم بتوانیم فراز و نشیبی که 
در حوزه اقتصادی وجــود دارد از جمله تورم را با 
مدد الهی و همت بزرگ ملت ایران سامان بدهیم.  
وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعــی در خصوص 
افزایش حقوق بازنشستگان بیان کرد: در جلسه 
اخیر دولت، میزان عیدی شاغلین و بازنشستگان 
مشخص شــد، میزان عیدی کارگران نیز تقریبا 
معادل دو حکم حقوقی آنان اســت وه ان شاءلله 
پرداخت می شود. امیدوارم که عیدی بازنشستگان 
تامین اجتماعی با وجود مشکلات در موعد مقرر 

پرداخت شود.

وزیر اقتصاد با اشــاره به طولانی شــدن تشریفات 
گمرکــی، گفت: ســال آینــده به میــزان ایکس 
ری هــای موجــود، آشکارســاز های جدیــد در 
گمرکات سراسر کشــور نصب خواهد شد. احسان 
خاندوزی با بیان اینکه، در ســال آینده معادل کل 
ایکس ری های موجود، آشکارســاز های جدید در 
گمرکات سراسر کشــور نصب خواهد شد، گفت: 
 این اقدامات به تسریع تشــریفات گمرکی منجر 

خواهد شد.
خاندوزی گفت: در کنار این سرعت، دقت در اجرای 
تشریفات از دست نخواهد رفت تا اقدامات نظارتی 
مراجع مرتبط در کوتاه ترین زمان انجام شود. چه 
از جهت حق الزحمه هر اسکن دستگاه و چه از نظر 
تعداد باید به نحوی عمل کنیم که صرفه اقتصادی 
و چشم انداز بهتری برای فعالان این بخش داشته 

باشد.
او ادامــه داد: بهــره بــرداری مســئله دیگر این 
دستگاه ها اســت که در حال حاضر ۲۲ مورد بوده 
و در گمرکات کشــور فعال اســت. باید به نحوی 
بهره بــرداری کنیــم که یــا از طریــق ناظرین 
یا اســتفاده از هــوش مصنوعی از اتصــال تمام 
وقــت ایــن مجموعــه در داده کاوی و اموری که 
 برای دســتگاه های نظارتی مهم اســت استفاده

 کنیم. 
در این مسئله مورد نیاز اســت که سازمان اداری و 
استخدامی کشور در موضوع تامین سرمایه انسانی 

و نیروی انســانی لازم مســاعدت را انجام دهد که 
بتوانیم سال ها عدم جذب نیروهای جوان و کارآمد 
را جبران کنیم. مجوعه این اقدامات باعث خواهد 
شــد انگیزه تولیدکننده و بخش خصوصی کشور 

افزایش پیدا کند.
وزیر اقتصــاد تاکیــد کــرد، در کشــورمان، در 
زمینه ســاخت ایکس ری با کیفیــت بالا ظرفیت 
مناسبی در حوزه بخش خصوصی و بخش دولتی 
)وزارت دفاع( وجــود دارد. بر این اســاس تامین 
مالی ســریع تر شــرکت های دانش بنیان فعال در 
حوزه ایکس ری در دســتور کار اســت. همچنین 
 باید ظرفیت ایجــاد بــازار برای این شــرکت ها 

در منطقه ایجاد شود.
خاندوزی با اشــاره به صف های طولانی ترخیص 
کالا در برخــی گمــرکات مثــل آســتارا در مرز 
کشــور آذربایجان، گفت: طولانی شــدن فرایند 
مربوط به تشــریفات دو طرف اســت و در برخی 
موارد شیطنت هایی از سوی کشــور مقابل وجود 
دارد. بــر این اســاس مذاکراتی از طریــق وزارت 
 اقتصــاد و خارجه برای رفــع این چالــش انجام 

شده است.
وی افزود، برای سال بعد اخبار بهتری در خصوص 
کاهش زمان ترخیــص و صــادرات کالا به گوش 
خواهد رسید. همچنین اقدامات لازم برای کاهش 
زمان ترخیــص از ۵ به دو روز در دســتور کار قرار 

گرفته است.

قطعی برق و افت شدید فشار گاز همچنان گریبان گیر 
تولید در شهرک های صنعتی حوالی پایتخت است. این 
در حالی است معاون استاندار تهران وعده پایان مشکل 
را در هفته سوم بهمن داده بود. به گزارش تجارت نیوز، 
علی رغم قول معاون اقتصادی اســتانداری تهران، برق 
شماری از شهرک های صنعتی اطراف پایتخت همچنان 
قطع می شود. علاوه بر قطعی برق، قطع یا افت شدید فشار 
گاز نیز مانع دیگری بر سر راه تولید در این شهرک هاست. 

با این حال دامنه مشکل تنها به تهران محدود نمی شود.
محمدعلی  مهری، سرپرســت معاونت هماهنگی امور 
اقتصادی اســتانداری تهــران، در نشســتی که هفته 
دوم بهمن سال جاری با شــماری از تولیدکنندگان و 
صادرکنندگان داشــت از پایان قطعــی برق صنایع به 
دلیل افزایش سرما در هفته آینده خبر داد. با این حال 
پیگیری های تجارت نیوز نشان می دهد در هفته سوم 
بهمن نیز هرچند شماری از شهرک های صنعتی از قبیل  
خوارزمی، عباس آباد، پایتخت، پرند، قرچک و چرمشهر 
قطعی برق نداشتند، اما شــماری دیگر همچنان با این 

مشکل در کشمکش هستند.
سهیل رستگارپور، معاون فنی سازمان صنایع کوچک 
و شــهرک های صنعتی اســتان تهران، به تجارت نیوز 
گفت: برنامه قطعی برق هفته سوم شهرک های صنعتی 
تهران در هفته دوم اعلام شــد؛ با این حال گاه قطعی 
برق در ساعاتی غیر از ساعات اعلام شــده اتفاق افتاد. 
به طور مثال در شــمس آباد قرار بود یک روز در هفته 
برق از ســاعت هشت صبح تا شــش عصر قطع باشد، 

اما از ۱۰ صبح وصل شــد. در نصیرآباد روز یکشنبه از 
ساعت هشت صبح تا هفت عصر برق قطع بود و در همان 
 روز شــهرک های دهک و آینه ورزان نیز از هشت تا ۹

 صبح برق نداشتند.
وی افزود: علاوه بر برق، شهرک های صنعتی همچنان با 
مشکل قطعی گاز روبه رو هستند. واحدهایی که ایستگاه 
تی بی اس با ظرفیت بیش از دو تن در آنها مستقر است 
به دلیل افت شدید فشــار گاز تنها می توانند به اندازه 
تامین گرمایش، گاز داشته باشند. اصغر آهنی ها، رئیس 
انجمن کاشی و سرامیک تزیینی ایران نیز از قطعی برق 
شهرک های صنعتی اطراف قزوین و کاهش شدید فشار 
گاز آنها گفــت و توضیح داد: این قطعــی گاز و برق در 
حالی اتفاق می افتد که هزینه های ثابت تولیدکنندگان 
همچنان برقرار اســت. وقتی تولید متوقف می شود اما 
هزینه های تولید باقی می ماند قیمت تمام شده تولید 

کالا افزایش می یابد.
وی افزود: زیرساخت های تولید در شهرک های صنعتی 
باید اصلاح و تقویت شود تا واحدهای تولیدی بتوانند با 
بیشترین ظرفیت خود تولید کنند، این اتفاق به عرضه 
کافی کالا و پاییــن آمدن قیمت محصــولات نهایی 

می انجامد.
آهنی ها تصریح کرد: دولت ها برنامه ای برای تولید برق و 
گاز در کشور ندارند. این در حالی است که در یک دهه 
گذشته در تلاش بودند به محروم ترین نقاط کشور هم 
برق رسانی و گازرسانی کنند. این یعنی مصرف بالا رفته 

پس تولید هم باید افزایش پیدا کند.

وزیر کار: 

حقوق کارمندان ۲۵ درصد افزایش می یابد 

وزیر اقتصاد خبرداد؛

نصب آشکارساز های جدید در گمرکات کشور
افت شدید فشار گاز همچنان گریبان گیر تولید است

احتمال افزایش قیمت کالاهای صنعتی  

شایلی قرائی 
News kasbokar@gmail.com

مشارکت صنعت و فناوری
محمدرضا اصنافی، کارشناس فناوری 

نقش شرکتهای دانش بنیان و استارت آپها در رونق تولید و صنعت را نمی توان نادیده گرفت. در تمامی کشورهای توسعه یافته دنیا صنایع بزرگ با فراهم سازی زمینه فعالیت شرکتهای دانش بنیان، کالاها و محصولات 
خود را مطابق با استانداردهای روز تولید می کنند. در مقابل صنایع بزرگ برای پیشرفت این شرکتها سرمایه در گردش را تامین کرده و این مشارکت به اشتغال زایی و کسب درآمد و در نهایت رشد اقتصادی منجر می 

شود. واقعیت این است که عدم متناسب سازی فضای اکوسیستم بومی برای ایجاد و رشد استارتاپ های داخلی، بی شک زمینه مناسب را برای فعالیت استارتاپ های مشابه خارجی فراهم می کند.
البته در تامین سرمایه و تامین مالی اســتارت آپها باید به نکاتی توجه کرد. انحراف تسهیلات بانکی به سمت واســطه گری به جای تولید یکی دیگر از موضوعات مهم پیش روی اقتصاد است. اینکه اساسا بانک ها باید 
در تسهیلات دهی آزادی داشته باشند یا براساس تصمیمات کلان اقتصادی و منافع ملی باید تسهیلات جهت دهی شده و وارد بخش های تولید براساس اولویت های اقتصاد مقاومتی شود، موضوعی است که نیاز به 
تصمیم گیری اقتصادی و سیاسی دارد. اما بی شک اجرای دقیق هر تصمیمی از این جنس، نیازمند سامانه های رصد مالی و ردیابی در نظام بانکی است که بدون تحلیل داده های کلان و استفاده از دانش هوش مصنوعی 

ممکن نیست.
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نتایج گزارش عملکرد یارانه دســتمزد نشــان 
می دهد ۴۱ هــزار و ۳۸۰ داوطلــب متقاضی 
در این طرح ثبت نام کرده و بیــش از ۳۵ هزار 
 و ۵۰۰ نفر موفق به عقد قــرارداد و جذب بازار 

کار شده اند.
طرح یارانه دســتمزد از جمله طرح های موثر 
وزارت کار در حوزه اشــتغال و بازار کار به شمار 
می رود کــه بر اســاس آن، در صــورت جذب 
نیروی کار شــغل اولی در واحدهای اقتصادی 
توســط کارفرمایان ۳۰ درصد مبلغ دســتمزد 
مصوب شــورای عالــی کار به شــکل یارانه از 
 طرف دولت به مدت یک ســال به کارفرمایان 

پرداخت می شود.
طــرح یارانــه دســتمزد بــا هــدف کاهش 
هزینه هــای بکارگمــاری نیــروی کار جدید 
بــرای کارفرمایان و به منظور پایــداری تولید، 
حفظ اشــتغال، افزایش فرصت های شــغلی و 
حمایــت از بنگاه های خصوصــی و تعاونی در 
کشــور به اجرا درآمده و مناطق کم برخوردار 
از اشــتغال در اولویــت اجرای این طــرح قرار 
دارند.شــغل اولی ها، فارغ التحصیلان و جوانان 
بیــکار جویــای کار و همچنیــن بنگاه هــای 
اقتصادی رســمی فعال در شهرستان های کم 
 برخــوردار، جامعه هدف این طرح را تشــکیل 

می دهند.
مطابــق تازه ترین گــزارش عملکــرد اجرای 
طرح یارانه دســتمزد، تاکنون ۴۱ هزار و ۳۸۰ 
نفر در این طرح ثبــت نام کرده انــد که از این 
تعــداد ۳۵ هــزار و ۵۴۳ نفر موفق بــه انعقاد 
قرارداد کار شــده اند. این نتایج نشان می دهد 

که عــلاوه بــر آنکه تعــداد متقاضیــان یارانه 
دستمزد نســبت به ماه های گذشــته افزایش 
داشــته و قراردادهای بیشــتری منعقد شده 
است، کارفرمایان نیز از طرح استقبال کرده اند 
به نحوی که تعــداد کارفرمایــان از ۶۸۱۱ نفر 
 در ماه هــای قبــل بــه ۶۹۳۶ نفــر افزایــش 

یافته است.
بیشترین میزان مشــارکت کارفرمایان مربوط به 
استان های خوزستان، کرمانشاه و مازندران بوده و 
بیشترین تعداد قرارداد منعقده نیز به خوزستان و 
مازندران تعلق دارد. شرایط بهره مندی از مزایای 
طرح یارانه دستمزد به این نحو است که داوطلبان 
و جویندگان کار باید مــدرک تحصیلی دیپلم و 
بالاتر داشته باشند و ســن آنها از ۳۷ سال تمام 
بیشتر نباشد؛ شرط ســنی برای زنان سرپرست 
خانوار جوینده کار هم تا ســقف ۴۵ سال اعلام 

شده است. 
وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعــی طرح یارانه 
دســتمزد را با هدف کاهش هزینه های اشتغال 
نیروی کار جدید برای کارفرما به منظور پایداری و 
توسعه تولید و اشتغال، افزایش فرصت های شغلی 
در بازار کار و حمایــت از بنگاه های بخش تعاونی 
و خصوصی به اجــرا درآورده که به اعتقاد فعالان 
اقتصادی، اجــرای آن موجب تحرک و رونق بازار 

کار و اشتغال کشور می شود. 
متقاضیــان و کارفرمایــان بــرای بهره منــدی 
از مزایــای ایــن طــرح و دریافــت یارانــه 
https:// دســتمزد می تواننــد بــه ســامانه
مراجعــه  کار  وزارت   pyd .mcls . gov .ir 

و ثبت نام کنند.

میزان واردات نهــاده های دامی کشــور در ۱۰ 
ماهه ســالجاری با کاهش ۱۷ درصدی نســبت 
به دوره مشابه سال گذشــته به ۱۲ میلیون و ۹۱ 
هزار و ۱۱۳ تن رســید. اتحادیــه واردکنندگان 
نهاده هــای دام و طیور ایران اعــلام کرد، ارزش 
واردات نهاده هــای دامی در ۱۰ ماهه امســال، 
۵ میلیــارد و ۹۲۸ میلیون و ۴۴۵ هــزار و ۵۲۷ 
دلار بوده که نســبت به دوره مشابه سال گذشته 

تغییری نداشته است.
در بازه زمانــی مورد نظر بیــش از ۷ میلیون تن 
ذرت به ارزش بیــش از ۲ میلیارد و ۸۳۹ میلیون 

دلار وارد کشــور شده است که نســبت به دوره 
مشــابه ســال گذشــته به لحاظ وزنی ۸ درصد 
 کاهش و به لحاظ ارزشی ۸ درصد رشد را تجربه 

کرده است.
بر اســاس این گزارش، در ۱۰ ماهه امسال بیش 
از یک میلیون و ۸۴۴ هزار تن جو به ارزش بیش 
از ۷۹۵ میلیون دلار وارد کشــور شده است که از 
لحاظ وزنی و ارزشی نســبت به دوره مشابه سال 
گذشته به ترتیب ۳۳ درصد و ۴ درصد کاهش را 

تجربه کرده است.
همچنین میزان واردت کنجاله ســویا نیز در ۱۰ 

ماهه امسال بیش از یک میلیون و ۱۱۱ هزار تن 
به ارزش بیش از ۶۹۹ میلیون دلار بوده است که 
نسبت به دوره مشابه سال گذشته از لحاظ وزنی 
و ارزشــی به ترتیب کاهــش ۴۷ درصدی و ۳۹ 

درصدی داشته است.
بر اساس این گزارش؛ از فروردین تا دی ماه ۱۴۰۱، 
بیش از دو میلیــون و ۶۱ هزار تن دانه ســویا به 
ارزش بیش از یک میلیارد و ۵۹۴ میلیون دلار وارد 
شده که در مقایسه به دوره مشابه سال گذشته از 
نظر وزنی و ارزشی به ترتیب دو و ۲۱ درصد رشد 

داشته است.

بــورس کالا در نامه ای جداگانه شــرایط جدید 
خودرو های عرضه شــده طی روز های ۲۴ و ۲۵ 

بهمن را ابلاغ کرد. 
جدیدترین تغییرات عرضه خودرو در بورس کالا 
را در ادامه بخوانید. در عرضه های روز ۲۴ بهمن 
که کامیونت فــورس، کامیون کشــنده امپاور و 
کامیون کشــنده فاو بر روی تابلو می روند مهلت 
ثبت نام ســفارش ســاعت ۱۷ روز یکشنبه ۲۳ 
بهمن اســت و به منظور مدیریت ســفار شهای 
دریافتی مشــتریان، کارگزاران امکان مســدود 
سازی سفارش های دریافتی را تا ساعت ۱۷:۳۰ 

روز یکشنبه خواهند داشت. میزان پیش دریافت 
خرید محصول به میزان ۳۰ درصد بوده و هر کد 
ملی )اشخاص حقیقی( صرفا امکان ثبت سفارش 
یک دســتگاه خودرو و هر شناسه ملی )اشخاص 
 حقوقی( مجاز به ثبت سفارش حداکثر ۳ دستگاه 

خودرو است.
در عرضه های روز ۲۵ بهمن که فیدلیتی ۵ نفره 
و ۷ نفره و ریســپکت روی تابلــو می روند مهلت 
ثبت سفارش ســاعت ۱۷ روز دوشنبه ۲۴ بهمن 
است و به منظور مدیریت سفارش های دریافتی 
مشــتریان، کارگزاران امکان مســدود ســازی 

ســفارش های دریافتی را تا ســاعت ۱۷:۳۰ روز 
دوشنبه خواهند داشت.

اشــخاصی که در عرضه های قبلی در بورس کالا 
خودروســواری خریداری کرده اند و همچنین از 
ابتدای سال ۱۳۹۸ از شرکت های خودروسازی 
موفق به خرید خودرو شده اند امکان ثبت سفارش 

نخواهند داشت.
میزان پیــش دریافت خرید محصــول به میزان 
۱۰۰ درصد بوده و هر کــد ملی صرفا امکان یک 
ثبت سفارش را دارد. ثبت سفارش برای اشخاص 

حقوقی مجاز نیست.

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری گفت: کمبود بلیت در 
شرایط کنونی به دلیل افزایش تقاضای سفر است. محمد 
محمدی بخش در جمع خبرنگاران گفت: در ایام تعطیلات 
به دلیل افزایش تقاضای سفر، عرضه و تقاضا در شرایط 
کنونی همخوانی ندارد و در حال حاضر درخواست سفر 
حتی برای مسیرهای کم تردد نیز درخواست ها افزایش 
یافته اســت. محمدی بخش افزود: در حال حاضر ۵۵۰ 
فروند هواپیما برای پوشش تقاضای سفر نیاز داریم.وی با 
بیان اینکه در حال حاضر خدمات پروازها و مسیرها کاهش 
پیدا نکرده افزود: در مسیرهای داخلی نه تنها کاهش پرواز 
نداشتیم بلکه گاهی افزایش پرواز نیز داشتیم و نسبت به 

سال گذشته در پروازهای داخلی ۲۰ درصد و در پروازهای 
خارجی ۲۰۰ درصد افزایش سفر داشته ایم.معاون وزیر 
راه و شهرسازی افزود: در ایام نوروز ، افزایش پرواز خواهیم 
داشت و برای شــرکت های هواپیمایی مقرون به صرفه 
نیست که هواپیما را به خاطر شرایط اقتصادی زمینگیر 
کنند. وی تاکید کرد: موضوع افزایش قیمت بلیت هواپیما 
هنوز در ستاد تنظیم بازار مطرح نشده اما به محض تایید، 
اجرا خواهد شد. محمدی بخش در پاسخ به این سوال که 
چرا به ایکائو به خاطر در اختیار قرار ندادن قطعات شکایت 
نمی کنید گفت: در جریان عملیات ممیزی فرودگاهها 
که کارشناسان سازمان جهانی هوانوردی )ایکائو( حضور 

داشتند موضوع نیاز ناوگان به تامین قطعات را مطرح و 
بطور رسمی از آمریکا شکایت کردیم که ندادن قطعه به 
خریداران هواپیماها با روح قوانین ایکائو منافات دارد.وی 
افزود: اگر اجازه پرواز بالاتر از حدی را نمی دهیم به دلیل 
الزامات ایمنی هوانوردی است. رئیس سازمان هواپیمایی 
 تصریح کرد: در آینده نزدیک هواپیماها را به ســر خط 
بر می گردانیم و مســیر بازگشــت هواپیماها به چرخه 
عملیات با ســرعت در حال انجام است .محمدی بخش 
افزود: در حوزه افزایش ناوگان بالگردی نیز جهش خوبی 
صورت گرفته به طوریکه در حال حاضر ۱۲۱ بالگرد فعال 

در کشور وجود دارد.

بازار خودرو آخرین روز معاملاتی هفته را با ثبات 
به پایان رساند. قیمت خودروهای پرفروش داخلی 
امروز ثابت ماند. چندروزی می شود که قیمت ها 
با نوســان اندک و یا بدون تغییر به روزرســانی 
می شود. قیمت پراید ۱۱۱ همچنان ۳۰۰ میلیون 
تومان است و کوییک دنده ای R هم ۳۲۵ میلیون 
تومــان خریدوفروش می شــود. دنــا اتوماتیک 
توربو پلاس و رانا پــلاس از محصولات محبوب 
 ایران خودرو هم به ترتیــب ۷۶۰ و ۵۲۰ میلیون 

قیمت دارند.
در ادامه قیمت محصولات ایران خودرو و ســایپا 

و تغییرات آنهــا را می خوانیــد؛ قیمت پژو ۲۰۶ 
تیپ ۲ به ۴۶۵ میلیون رســیده است و نسبت به 
روز گذشته ثابت ماند.قیمت پژو ۲۰۶ تیپ ۵ به 
۵۳۰ میلیون رســید که ثابت مانده است.قیمت 
پژو ۲۰۷ دستی پانوراما ۶۵۰ میلیونی شد که به 
معنای ثبات است.قیمت سمند EF۷ بدون تغییر 

همچنان ۴۷۰ میلیون است.
قیمت تارا دنده ای بدون تغییر همچنان حوالی 
۶۳۵ میلیون تومان اســت.قیمت دنا اتوماتیک 
توربو پلاس حوالی ۷۶۰ میلیون رســیده است. 
قیمت رانا پانوراما پــلاس به ۵۲۰ میلیون تومان 

رسید که به معنای ثبات است. قیمت سایپایمت 
پراید ۱۱۱ بــدون تغییر حوالــی ۳۰۰ میلیون 
تومان ماند. قیمت پراید ۱۳۱ هــم بدون تغییر 
۲۸۵ میلیونــی ماند.قیمــت تیبا صنــدوق دار 
 SX بنزینی ۳۰۸ میلیون اســت کــه به معنای 

ثبات است.
قیمت ساینا S دنده ای  حوالی ۳۲۰ میلیون تومان 
ثابت مانده است.قیمت کوییک دنده ای R حوالی 
۳۲۵ میلیون رســید که به معنای ثابت اســت. 
قیمت شــاهین ۵۳۰ میلیون است که به معنای 

ثبات است.

دفتر صنایع خــودروی وزارت صمت، آمارنامه 
تولید خودرو در ۱۰ ماه نخســت سال جاری را 
منتشر کرد که نشــان دهنده ثبت رکوردهای 
جدید در تولید و تحویل خودرو در ۴ سال اخیر 
است. بر اساس اعلام دفتر صنایع خودروی وزارت 
صمت، در ۱۰ ماهه سال جاری ۹۹۴۱۵۶ دستگاه 
انواع خودرو در کشــور تولید شده که نسبت به 

مدت مشابه سال قبل ۲۰ درصد افزایش را نشان 
می دهد.

همچنین علاوه بر این تعداد تولید خودرو، تعداد 
۱۰۵۷۹۶ دستگاه از خودروهای ناقص تولیدی 
ســال ۱۴۰۰ نیز تکمیل و در مجموع، تحویل 
خودرو در سال جاری نسبت به مدت مشابه سال 

قبل، به میزان ۳۲ درصد رشد را نشان می دهد.

ســخنگوی کمیســیون 
تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۲ 
کل کشور از تصویب میزان 
مالیات طرح های مســکن 
مهــر در ســال های ۹۸ تا 
۱۴۰۲ خبر داد و گفت: طبق مصوبه کمیســیون 
برای هر واحد مسکن مهر معادل ۳۰۰ هزار تومان 

مالیات دریافت می شود.
رحیم زارع گفت: بر اساس مصوبات کمیسیون، با 
توجه به قانون حداکثر اســتفاده از توان تولیدی و 
خدماتی کشور و قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر 
و به منظور تامین مالی طرح ها و با تایید شــورای 
پــول اعتبــار، بانک مرکــزی، ســازمان برنامه و 
بودجه و وزارت اقتصاد مکلف به راه اندازی سامانه 
فاکتورینگ )موضوع تبصره ۲ ماده ۸ قانون حداکثر 
استفاده از توان تولیدی و خدماتی کشور و حمایت 

از کالای ایرانی( شدند.

سخنگوی کمیســیون تلفیق بودجه۱۴۰۲ افزود:  
با اجرایی شــدن تامین مالی فاکتورینگ تا سقف 
۶۰ هــزار میلیارد تومان )همت( بــرای طرح های 
تملک دارایی هــای ســرمایه ای و مبلغ ۸۰ همت 
برای نهادهای عمومی، منابع داخلی شــرکت های 
دولتی، بانک ها و سایر مشمول آن در این قانون به 
ویژه قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر آمده است، 

اختصاص داده می شود.
وی درباره مصوبه دیگر این کمیسیون اظهار کرد: 
گروه های جهــادی و خیرینی کــه در پروژه های 
آبرســانی روســتایی با تایید وزارت نیرو مشغول 
فعالیت هســتند، هزینه های آنها در این پروژه ها 
مشــمول هزینه های قابل قبول مالیاتی است و از 
پرداخت مالیات بر ارزش افزوده معاف می شــوند؛ 
تا الان این موضوع شامل شهرها بود که در بودجه 

مقرر شد که شامل روستاها هم شود.
زارع با اشاره به توسعه حمل و نقل عمومی، تنظیم 
بازار خودرو، به منظور توسعه حمل و نقل عمومی، 
تنظیم بازار، کاهش مصرف ســوخت، آلودگی هوا 

و ســوانح جاده ای درباره دیگر مصوبه کمیسیون 
در این خصوص گفت: بر همین اســاس به وزارت 
صنعت، معدن و تجارت اجازه داده می شود با تایید 
و تشخیص سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای 
)کاربری بین شــهری ( و سازمان شــهرداری ها و 
دهیاری کشــور )کاربری شــهری(، انواع کشنده، 
کامیون، اتوبوس ، مینی بوس و ون و سواری مورد 
نیاز را وفق قوانین و مقــررات موجود در خصوص 
واردات خودروهــای با عمر کمتر از ۵ ســال ثبت 

سفارش نمایند.
وی یادآور شد: آیین نامه نحوه اجرای این بند توسط 
وزارتخانه های صمت، راه و شهرسازی، کشور، امور 
اقتصادی و دارایی و سازمان برنامه و بودجه کشور با 
تاکید بر لزوم تامین قطعات و خدمات پس از فروش 
و معاینه فنی تهیه می شــود و حداکثر ظرف مدت 
یک ماه پس از ابلاغ این قانــون به تصویب هیئت 

وزیران می رسد.
نماینده مردم آبــاده در مجلس تصریح کرد: تعرفه 
آب مصرفی کشــت های گلخانه ای و کشــاورزی 

صنعتی در شهرک های صنعتی، نواحی صنعتی و 
شهرک های کشاورزی به نرخ مصوب فعالیت های 
کشاورزی محاسبه می شود. همچنین به دانشگاه ها، 
موسسات آموزشی و پژوهشــی و پارک های علم و 
فناوری اجازه داده می شود با تصویب هیات امنای 
خود تا سقف عملکرد درآمد اختصاصی سال ۱۴۰۱ 
نسبت به اخذ تسهیلات از بانک ها از محل توصیق 

اموال خود اقدام کنند.
سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۲ 
توضیح داد: تعرفه گاز مصرفی تاسیسات گردشگری، 
صنایع دستی، آب درمانی ها و هتل ها مشابه تعرفه 
خدمات خواهند شــد. همچنین میــزان مالیات 
طرح های مســکن مهر بابت هر واحد مسکن مهر 
برای سال های ۹۸ تا ۱۴۰۲ هر واحد معادل ۳۰۰ 
هزار تومان برای هر واحد تعیین می شود و هیچ گونه 
مالیات دیگری به غیر از مالیات بر ارزش افزوده بابت 

خرید مصالح به این طرح ها تعلق نمی گیرد.
زارع بااشاره به تکلیف این کمیسیون به وزارت راه 
و شهرسازی اظهار داشــت: وزارت راه مکلف شد 
زمین مورد نیاز برای احداث پاسگاه ها، کلانتری ها، 
پایگاه ها و حوزه های مقاومت و سالن های فرهنگی و 
ورزشی بسیج در مناطق محروم را به صورت رایگان 
در اختیار مرکز متولی در طرح های مســکن مهر، 
مسکن ملی و طرح های بازآفرینی شهری به ویژه در 

مناطق کم برخوردار قرار دهند.
وی در ادامه گفت: مبلغ هزار میلیارد تومان از ســود 
شرکت ها و سازمان های تابعه وزارت راه و شهرسازی 
در حوزه حمل و نقل به حساب صندوق توسعه حمل و 
نقل واریز می شود؛ در راستای حفاظت از محیط زیست 
و حفظ انفعال کشور، سازمان محیط زیست از پرداخت 

۳۰ درصد هزینه دادرسی دعاوی معاف می شوند.
سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۲ 
با بیان اینکه طبق مصوبه کمیسیون تلفیق درآمد 
شوراهای حل اختلاف به عنوان درآمد اختصاصی 
آنها تلقی می شــود، اضافه کرد: همچنین قیمت 
سوخت و نفت گاز عرضه شــده به معادن، صنایع 
معدنی و صنایع بالادســتی نفت و گاز معادل ۵۰ 
درصد متوسط بهای نفت و گاز صادراتی تعیین شد.

سخنگوی کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۲ خاطرنشان کرد: در نوبت عصر امروز بررسی 
بخش های درآمدی لایحه بودجه در کمیســیون 
تلفیق به اتمام خواهد رسید و بعد از آن کمیسیون 

وارد بررسی بخش های هزینه ای می شود.
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میزان مالیات هر واحد مسکن مهر در سال آینده چه قدر است؟

۳۰۰ هزار تومان مالیات هر واحد مسکن مهر 

۶ میلیارد دلار نهاده دام وارد کشور شد 

نبود بلیت هواپیما به دلیل افزایش تقاضای سفر استعرضه خودرو در بورس کالا با شرایط متفاوت

دنا اتوماتیک در آستانه میلیاردی شدن

تولید خودرو به مرز یک میلیون دستگاه رسید

تازه ترین آمار متقاضیان یارانه دستمزد

طرح نهضت ملی مســکن به عنــوان یک ابرپــروژه به همت 
دولت ســیزدهم امروز در حالی به ســرعت به سمت اجرایی 
شدن حرکت می کند که اولویت نخســت دولت برای محقق 
کردن آن با هدف کاهش هزینه تمام شــده خانوارها،توسعه 
 افقی یــا به عبــارت بهتــر ســاخت خانه های یــک طبقه 

حیاط دار است.
به گزارش ایرنــا، دولت ســاخت خانه های یــک طبقه را در 
حالــی در اولویــت اجرایی کــردن نهضت ملی مســکن در 
برنامه های خــود قرارداد کــه در روزهای اخیرشــاهد بهره 
بــرداری از بخش زیادی ازایــن واحدها بوده وهســتیم،این 
درحالی اســت که درهمان روزهــای ابتدایــی منتقدان به 
اجرای آن با نگرشــی منفی گرایانه عــدم اجرایی کردن آن 
را فریاد زده و عنوان می کردند که به ســرانجام رساندن این 
 طرح به خصــوص در ارتباط بــا خانه های ویلایــی غیرقابل

 امکان است.
اما با عزم راســخ دولت ســیزدهم که تامین مسکن به عنوان 
یکی ازمهم تریــن دغدغه ها را دربرنامه هــای اصلی خود قرار 
داده،بخشی ازاین واحدها درمدت زمانی یک ساله درکشور به 
بهره برداری رسید و رویای داشتن خانه آن هم به صورت یک 

طبقه حیاط دار برای مردم محقق شده است.
توسعه مسکن به صورت افقی امروز در حالی به سرعت در کشور 

روند رو به جلویی به خود گرفته است که کارشناسان معتقدند 
که تاکنون تنها از یک درصد ازپهنه ســرزمینی کشــور برای 
سکونت استفاده کردیم ودرشهرهای شرقی، مرکزی وجنوبی 

هنوز زمین های بسیاری برای ساخت مسکن وجود دارد.
این سخن درحالی مطرح می شود که منتقدان توسعه مسکن 
افقی پیش ازاین بارهــا و بارها بیان کــرده بودند که زمینی 
برای ســاخت مســکن به خصوص به صــورت ویلایی و یک 
طبقه در کشــور وجود ندارد.از ســوی دیگر همین منتقدان 
عنوان کردند که هزینه ساخت مســکن به صورت یک طبقه 
بالاتر خواهــد رفت،این در حالی اســت که با یک حســاب 
سرانگشتی و طرحی کارشناســانه می توان به این باور رسید 
که هزینه های ساخت مستقیم و پنهان خانه های یک طبقه 
 حداقل بیش از ۳۰ درصد نســبت به بلندمرتبه سازی کاهش 

خواهد داشت.

ساخت خانه های ویلایی موجب کاهش هزینه های دولت 
می شود

کارشناس حوزه مسکن عنوان کرد: امروز یکی از مشکلاتی که 
با رفاه مردم تناقض دارد نداشــتن توانایی برای تامین مسکن 
می باشد،از سوی دیگراگر دولت بخواهد این مسکن را تامین 
کند نیاز به بودجه زیادی دارد،برهمین اســاس اگر به دنبال 

این باشیم که در کنار فراهم کردن نیاز مردم شاهد کم کردن 
هزینه های دولت نیز باشیم باید به سمت ساخت مسکن های 

یک طبقه برویم.
»علــی نــادری شــاهی« افزود:یکــی ازدلایــل کاهــش 
هزینه ها درمســکن ویلایی نســبت به بلندمرتبه سازی این 
اســت که درســاختمان های چند طبقه به صــورت طبیعی 
نیازبه اســتفاده ازمصالح ساختمانی بیشــتری می باشد،در 
 حالــی که ایــن هزینه هــا در مســکن یک طبقــه کاهش 

خواهد یافت.
وی اضافــه کرد: همچنیــن ۲۰ تــا ۳۰ درصــد از بنایی که 
درآپارتمان ها ســاخته می شــود ازراه پله گرفته تا پارکینگ 
مسقف مربوط به مشــاعات است،از ســوی دیگر راه اندازی 
آسانسور به طور متوســط برای هر واحد حدود ۱۰۰ میلیون 
تومان هزینه تمام شــده اضافه تری را تحمیل می کند که در 
مجموع این هزینه ها سبب می شود تا هزینه ساخت تمام شده 
مسکن یک طبقه حداقل ۳۰ درصد کاهش نسبت به آپارتمان 

کاهش یابد.
نادری شــاهی کاهش مدت زمان ساخت خانه های یک طبقه 
حیاط دار را ازدیگر مزایای آن نسبت به بلندمرتبه سازی عنوان 
کرد و گفت: تجربه ساخت این خانه ها به خصوص درنهضت ملی 
مسکن نشان داد که درمدت زمانی یک ساله می توان آنها را به 

سرانجام رساند اما واحدهای آپارتمانی به خصوص درطرح های 
بزرگ،حداقل به ۲ سال زمان نیاز دارند که با توجه به تورم،هر 
چقدر مدت زمان ساخت بیشتر شود به طورطبیعی،قیمت تمام 

شده مسکن نیز برای متقاضیان اضافه تر می شود.
کارشناس حوزه مسکن ادامه داد: بر همین اساس اگر قیمت 
تمام شده یک مســکن ۱۰۰ متری حیاط دار را با واحدی به 
همین وسعت در ساختمان پنج طبقه مقایسه کنیم می توان 
گفت که هزینه تمام شده مســکن یک طبقه حیاط دار برای 
متقاضیان به صرفه تر خواهد شد. نادری شاهی ساخت خانه 
به صورت تدریجی را ازدیگر مزایای مســکن یک طبقه عنوان 
واظهار داشت: زمین از ســوی دولت در اختیار متقاضی قرار 
گرفته و مردم به خصوص کســانی که از تمکــن مالی خوبی 
برخوردار نیستند این امکان را دارند که خانه خود را به صورت 
تدریجی بسازند که مزیت بســیار خوبی نسبت به بلندمرتبه 
سازی است،چرا که نه تنها به بودجه دولت فشاری وارد نمی کند 
بلکه مردم در واحدهای کوچک که از نظر فرهنگی و سلامتی 

برایشان مناسب نیست دیگر ساکن نمی شوند.

توسعه مسکن افقی هزینه های پنهان خانوارها را کاهش 
می دهد

نــادری شــاهی کاهــش هزینه هــای پنهــان را از دیگــر 

مزایای ســاخت مســکن به صورت یــک طبقه حیــاط دار 
عنوان کــرد و گفــت: زمانــی که ملــک به صــورت کامل 
 در اختیــار افــراد باشــد بســیاری از هزینه هــا از جملــه 
مهمانــی دادن در رســتوران ها بــا توجه به فضــای کوچک 
آپارتمان ها، ورزش در باشــگاه ها با توجه بــه حیاط و فضایی 
که در اختیار مردم اســت کاسته شــده و از نظرسلامتی روح 
و جســم نیز شــاهد تاثیرات خوب آن خواهیم بود. به گفته 
این کارشــناس اقتصادی، سیاست توســعه جمعیتی دولت 
 نیز با اجرایی شدن طرح توسعه افقی مســکن امکان پذیرتر 

خواهد شد.

از یک درصد پهنه ســرزمینی کشــور برای سکونت 
استفاده شده است

نادری شاهی با بیان اینکه تاکنون از یک درصد پهنه سرزمینی 
کشور برای سکونت استفاده شده است،افزود: زمین های بسیار 
زیادی در اطراف شهرها وجود دارند که دولتی هستند و الزاما 
کشاورزی بر روی آنها انجام نمی شــود که از این امکان برای 
توسعه افقی شــهرها می توان اســتفاده کرد.این ظرفیت در 
بسیاری از شهرهای مرکزی،شــرقی و جنوبی وجود دارد اگر 
چه شاید محدودیت هایی در شــهرهای شمالی و کوهستانی 

داشته باشیم.

کاهش ۳۰ درصدی هزینه ساخت در مسکن یک طبقه
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مسیرعفورهبریدردولتدنبالمیشود
 آرمان ملی: رئیس جمهور طی سخنانی در راهپیمایی بزرگداشت چهل وچهارمین سالگرد 
پیروزی انقلاب اسلامی اظهار کرد: این روز تحقق معجزه قرن است و روز تحقق خواست 
مجاهدان راه خدا و علما و صلحا و شهداست. کسانی که در طول تاریخ به دنبال شکل گیری 
نظامی بر پایه دین بودند. این روز پایان استبداد و وابستگی و آغاز استقلال، آزادی و جمهوری 
اسلامی است. سیدابراهیم رئیسی گفت: این روز تحقق خواست و اراده ملت بزرگ ایران 
است و روز تحقق روشنگری های امام راحل است. این روز پایان سلطه سلطه گران بر ایران 
عزیز است. امروز جلوه انسجام ملی، وحدت، یکپارچگی و حضور حماسی مردم است. وی 
افزود:  شاهدیم در این یک سال چه فتنه ها و توطئه هایی از سوی دشمن صورت گرفت، اما 
زنان و مردان تاریخ ساز ما دشمن را شناختند و دست پلید او را دیدند و در صحنه خوب ظاهر 
شدند و خوش درخشیدند، به نحوی که در تاریخ انقلاب اسلامی مردم سرافراز ما یک بار 
دیگر دشمن را ناکام گذاشتند. رئیسی ادامه داد: برخی به دنبال آن هستند که چهره رژیم 
پهلوی را تطهیر کنند اما فرمان رهبری انقلاب در عرصه تبیین باید پلیدی و زشتی این 
رژیم برای ملت ایران را نشان دهد که انقلاب شکوهمند اسلامی پایان این ذلت و آغاز عزت 
مردم ما بود. رئیس جمهور بیان کرد: وقتی دیدند ملت بزرگ ایران پروژه تحریم های آنان 
را خنثی کرد و در علم و فناوری و تولید هم متوقف نشدیم و در تولید و صادرات نفت هم 
متوقف نشدیم و در کالاهای غیرنفتی هم به همین شکل پیش رفتیم و در تراز تجاری کشور 
موفق بودیم و برخلاف تحریم ها و تهدیدها از رشد اقتصادی بهره مندیم، و در همه عرصه ها 
مشارکت اجتماعی و کار دانش بنیان انجام می شود، دست به یک توطئه دیگر زدند، پروژه 
آشوب و اغتشاش را کلید زدند تا به تصور خود کشور را متوقف کنند و در این عرصه یک 
جنگ ترکیبی راه انداختند. رئیس جمهور خطاب به دشمنان انقلاب ادامه داد: شما از حقوق 
زن سخن می گویید اما به برکت انقلاب اسلامی زنان آزادند و حضور آنان در دانشگاه ها و 
عرصه های اجتماعی، سیاسی و اقتصادی و همه عرصه ها حضور پررنگی است. ما در عرصه 
حقوق زن مدعی هستیم و شما در جایگاه متهم هستید، شما از زن استفاده ابزاری می کنید. 
شما امروز می خواهید برای تمدن بشری معیار مشخص کنید اما ضدخانواده و نهاد آن عمل و 
هم جنس بازی را ترویج می کنید. رئیس جمهور تصریح کرد: ملت ایران می داند که شما دنبال 
این هستید که یاس و ناامیدی را القا کنید اما حضور امروز مردم ارسال پیام یاس و ناامیدی 
برای دشمنان ملت ایران است. وی همچنین با تاکید بر اینکه کسانی که در اغتشاشات اخیر 
فریب خوردند باید بدانند که آغوش ملت برای پذیرش آنان با عفو پدرانه رهبری باز است، 
یادآور شــد: ما هم امتداد این نگاه را در دولت پی می گیریم. فریب خوردگان اغتشاشات 
متوجه شدند که دشمن دنبال فریب و شیطنت و فتنه است و نه مساله اش حقوق بشر است 
و نه »زن« و نه »زندگی« و نه »آزادی« بلکه به دنبال سلب زندگی مردم ایران است. رئیسی 
تاکید کرد: عزیزان ما بدانند که باید با همان نگاهی که رهبری داشتند و فرمودند با همان نگاه 
عطوفت بار آغوش را برای فریب خوردگان باز کنند و راه برای بازگشت آنان باز است. ما هم 
در دولت همین مسیر را دنبال می کنیم. رئیس جمهور با یادآوری وضعیت کشور در روزهای 
آغاز به کار دولت، اظهار کرد: آن روز که ما کار خود را آغاز کردیم مشکلات فراوان داشتیم اما 
با مشارکت همین مردم کرونایی که روزی ۷۰۰ جان را می گرفت امروز به فوتی تک عددی 
رسیده است. همچنین در شرایطی که صادرات نفتی و غیرنفتی ما با مشکلات مواجه بود 
امروز هم تولید و هم صادرات نفتی و غیرنفتی ما در وضعیت مناسبی قرار دارد.  وی تصریح 
کرد: برخی با تردید می گفتند مگر می شود این مشکلات حل شود و ما می گفتیم ما از امام 

و رهبری آموختیم که »ما می توانیم« و با مشارکت مردم این مشکلات را حل می کنیم.

خبر

معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهوری 
گفت: بــا همــکاری معاونت 
علمــی و وزارت نفت فرصت 
خوبی برای ورود شرکت های 
دانش بنیان به صنعــت نفت فراهم می شــود. روح الله 
دهقانی در مراسم امضای توافقنامه همکاری مشترک 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان و وزارت نفت 
در زمینه بومی سازی تجهیزات و فناوری های گلوگاهی 
صنعت نفت که بعــد از ظهر امــروز در معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان برگزار شــد، اظهار کرد: از 
بدو تأسیس معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری برای اولین بار است که میزبان وزیر 

محترم نفت هستیم.
وی بــا اشــاره به اینکــه حضــور وزیر محتــرم نفت 
و همکارانشــان در معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان برای آغاز همکاری کلان و پیشران اقتصاد 
دانش بنیان مفهوم و معنای بســیار مهمی دارد، افزود: 
وزارت نفت برای استفاده از ظرفیت های داخلی به ویژه 
در زمینه تولید بار اول از بین همه دستگاه ها رتبه اول را 
به خود اختصاص داده است و حضور مجدانه وزیر محترم 
نفت در همه عرصه هایی که مترادف با توسعه نوآوری و 
فناوری است این پیام را می دهد که متولی بزرگ ترین 
صنعت و فرصت اقتصادی کشور عزم خود را برای ورود 

به حوزه نوآوری جزم کرده است.

 ایجاد بازاری با 2میلیارد دلار ارزیری برای کشور
معاون علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان رئیس 
جمهوری بیان کرد: این اقدام وزارت نفت بسیار اهمیت 
دارد و نوید بخش آینده ای روشن است. موضوع دیگری 
که اهمیت دارد امضای اولین پیمان همکاری کلان بین 
زیست بوم دانش بنیان و نوآور کشور و صنعت نفت است 
که مطابق آن دســتیابی به فناوری پانــزده قلم تجهیز 
گلوگاهی و پرکاربرد صنعت نفت که قریب به ۲ میلیارد 

ارزبری برای کشور دارد، فراهم می شود. رئیس بنیاد ملی 
نخبگان گفت: این توافقنامه بازار بسیار بزرگ و غیرقابل 
مقایسه با بازارهایی که تاکنون برای دانش بنیان ها وجود 
داشته را در حوزه صنعت نفت ایجاد می کند. وزارت نفت 
به عنوان متولی بازار مصرف تجهیزات نفتی با تمام توان 
پای کار است و حالا نوبت دو بخش دیگر است که همپا 
با این وزارتخانه حرکت خود در مســیر توسعه اقتصاد 

دانش بنیان را آغاز کنند.
دهقانــی در خصــوص بخش هایی که بایــد همگام با 
وزارت نفت عمل کنند، عنوان کرد: بخش اول شــبکه 
شــرکت های دانش بنیان و بخش دوم شبکه سیستم 
تامین مالی کشــور اســت. در صورتی که این بخش ها 
وظایف خود را به خوبی انجام دهند به سرعت می توان 
فناوری های مورد نیاز در صنعت نفت را بومی ســازی 
کرد. بازار ایجاد شده از همکاری معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری و وزارت نفت به 
حدی می تواند جذاب باشد که تمام شرکت های توانمند و 
مدعی را وارد میدان کند و زمینه ساز اتفاقات بزرگ باشد.

وی خاطرنشــان کرد: کشور در ســال های گذشته در 
زمینه تعداد شرکت های دانش بنیان به سطح مطلوبی 
رسیده است و با وجود اینکه تعداد مسئله مهمی است 
ولی موضوعی که باید به آن توجه شــود کیفی سازی و 
بزرگ سازی است. اگر بخواهیم اقتصاد دانش بنیان در 
کشور توسعه یابد باید ابرشــرکت هایی که از تعدادی 
شــرکت کوچک تر، چند مجموعه تامین مالی و چند 
بهره بردار تشکیل شده اند ایجاد شوند. امروز از کشورهای 
توسعه یافته دنیا حداکثر ۱۰ تا ۲۰ شرکت بزرگ به عنوان 
نماد فناوری در سطح جهان شناخته می شوند. ان شاءالله 
ایران عزیز در چند سال آینده صاحب تعداد قابل توجهی 
ابرشرکت دارای نماد فناوری شود تا مردم بتوانند تاثیر 
اشــتغال آفرینی و ثروت آفرینی جریان دانش بنیان در 
کشور را که همواره مورد تاکید مقام معظم رهبری است 

را حس کنند.

آغاز بومی سازی تجهیزات کاربردی صنعت نفت
در ادامه این مراســم جواد اوجی، وزیر نفت اظهار کرد: 
امضای توافقنامــه بین وزارت نفــت و معاونت علمی، 

فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری آغازی 
برای بومی سازی تجهیزات راهبردی و کلیدی صنعت 

نفت است.
وی افزود: یکی از بزرگترین و مهم ترین ســرمایه های 
کشور ذخایر نفت و گاز اســت و با وجود اینکه بیش از 
۱۰۰ سال از عمر صنعت نفت می گذرد هنوز از تجهیزات 
و روش های سنتی اســتفاده می شود. وزارت نفت قصد 
دارد از تجهیزات تولید شده در شرکت های دانش بنیان 
ایرانی برای کنار گذاشتن روش های سنتی استفاده کند. 
در همین راستا خرید و استفاده از ۲۰۰ قلم کالا مورد نیاز 
در صنعت نفت که نمونه مشابه آن در داخل کشور تولید 
شده را برای همه شــرکت های تابع وزارت نفت ممنوع 
کردیم. اســتفاده از ظرفیت شــرکت های دانش بنیان 
هم موجب کاهش هزینه های جاری صنعت نفت و هم 

موجب ارتقای بهره وری این صنعت می شود.
وزیر نفت بیان کــرد: نیازهای صنعت نفــت از طریق 
کانال های مربوطه اعلام می شــود و آمادگی داریم که 
در همه زمینه ها با شــرکت های دانش بنیان همکاری 
کنیم. اخیراً پروژه ای برای افزایش بازدهی شرکت های 
کم بازده را آغاز کردیم و ان شاءالله به زودی شاهد نتایج 
آن خواهیم بود. دستگاه ها و وزارتخانه  ها باید برای خرید 
کالا از شرکت های دانش بنیان متعهد به همکاری چند 

ساله شوند تا فعالان شــاغل در این شرکت ها نگرانی از 
بابت تامین منابع مالی و عرضه محصولات خود نداشته 
باشند. در توافقنامه وزارت نفت و معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری متعهد شده ایم 
که برای چند ســال آینــده تجهیزات لازم خــود را از 

دانش بنیان ها تهیه کنیم.
توافقنامه همکاری مشترکی میان معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری با وزارت نفت در 
زمینه بومی ســازی تجهیزات و فناوری های گلوگاهی 
صنعت نفت امضا شده است که ماده های یک و چهارم 
این توافقنامه از اهمیت بالایی برخوردار است. در ماده 
یک محورهای همکاری همچون بومی سازی و ساخت 
تجهیزات گلوگاهی مورد نیاز صنعت نفت، کاهش ارزبری 
و وابستگی صنایع نفت با هدف توسعه اقتصاد دانش بنیان 
در راســتای تولید اقلام مورد نیاز در این صنعت، ارتقاء 
تاب آوری ملی و رقابت پذیری بین المللی در تجهیزات 
مورد نیاز صنعت نفت آورده شده است.در ماده چهارم 
مبالغ توافقنامه ذکر شده است؛ فرایند کمک به تأمین 
مالی عملیات اجرایی در مراحل مختلف پروژه متناسب 
با ماهیت فناوری های مورداستفاده و منابع مالی قابل اتکا 
پیش از انعقاد هر قرارداد توسط معاونت و وزارت، تعیین 

و تأمین خواهد شد.

معاونتعلمیووزارتنفتتوافقنامهامضاکردند
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بنا بر اعلام وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعات لایحه حفاظــت از داده های 
شخصی به زودی راهی مجلس می شــود و با تصویب آن داده های سایبری 
کاربران ایرانی قانونمند می شود. به گزارش مهر، با رشد روز افزون فعالیت در 
فضای مجازی و با گسترش انواع و اقسام پیام رسانه ای اجتماعی و پلتفرم ها، 
حجم داده ها و اطلاعات نیز در این فضا افزایش می یابد و همین روند رو به رشد 
چالش های امنیت سایبری را در درجه اول برای فرد فرد کاربران و پس از آن 

برای امنیت ملی به وجود می آورد.
هشدارهای کارشناسان این حوزه حاکی از آن است که داده های کاربران، روزانه 
در حجم و اندازه های متفاوتی در فضای »دارک وب« در حال داد و ستد است و 
از آن گذشته بسیاری از شرکت های بزرگ فناوری که سرمایه اصلی آنها همین 
داده های کاربران و مخاطبانشان است، اطلاعات را با اهداف تبلیغاتی، سیاسی 

و اجتماعی با اصحاب قدرت مبادله می کنند.
از همین رو ورود امن به فضای مجازی و اعتمادسازی برای کاربران در راستای 
حفظ حریم شخصی آنها و از همه مهمتر وضع قوانین و چارچوب برای داده های 
سایبری شهروندان هر کشور در راســتای حفظ امنیت ملی از اهمیت بالایی 
برخوردار است و در سال های اخیر بسیاری از کشورهای پیشرفته در این زمینه 

گام برداشته و دست به اقداماتی زده اند.

حفاظت از اطلاعات به سبک اروپا و آمریکا
اتحادیه اروپا قانون جامعی از صیانت از اطلاعات شــخصی به نام GDPR را 
به تصویب رسانده اســت. این قانون از ۲۵ ماه می سال ۲۰۱۸ اجرایی شده و 
شرکت های زیادی در داخل اتحادیه اروپا و حتی خارج از آن، تحت تأثیر این 

قانون قرار گرفته اند.
این قانون که حتی مشمول قوانین و مقرراتی برای صادرات اطلاعات شخصی به 
خارج از اتحادیه اروپا نیز می شود، شبکه های مجازی را ملزم به تبعیت از قوانین 
فضای مجازی کشــورها برای صیانت از حریم خصوصی کاربران می کند و در 

صورت نقض این قانون، این شبکه ها با جریمه های سنگینی مواجه می شوند.
در این قانون به این ابهامات پاسخ داده می شود که کدام داده های جمع آوری 
شده شامل حریم خصوصی می شود؛ چه کسانی می توانند از آن استفاده کنند 
و چه کارهایی باید انجام پذیرد تا کاربر از حفاظت و امانت این اطلاعات مطمئن 

شود. در نهایت اینکه تحلیل این داده ها تحت چه قوانینی ممکن خواهد بود.
به دنبال اتحادیه اروپا، کشورهایی همچون آمریکا و کانادا نیز در خارج از این 
اتحادیه اقدام به اعمال قوانین مشابه با GDPR کردند. در غیاب قوانین فدرال 
حفظ حریم خصوصی داده ها، برخی از ایالت های آمریکا در حال ایجاد قانون 
خود هستند. کالیفرنیا قانون حفظ حریم خصوصی مصرف کنندگان کالیفرنیا 
تحت عنوان California Consumer Privacy Act )CCPA( را در سال 
۲۰۱۸ به تصویب رســاند و آن را با قانون حقوق حریم خصوصی کالیفرنیا در 
سال ۲۰۲۰ به روز کرد. مشــابه با GDPR، مقررات کالیفرنیا به ساکنان این 

ایالت امکان می دهد اطلاعات شخصی خود را کنترل کنند.
نگرانی در مورد اجرای ایالت به ایالت قوانین حفاظت از داده های فردی و حریم 
خصوصی این است که اگرچه شباهت هایی در بین مقررات ایالت ها وجود دارد، 
اما تفاوت هایی نیز مشاهده می شود. مسئله ای که در اینجا مطرح می شود این 
است که مشاغل باید از طیف وسیعی از دستورات پیروی کنند که برخی از آن ها 

ممکن است با یکدیگر تناقض داشته باشند.
پس از آمریکا، کانادا نیز برای حفاظت از حریم خصوصی مصرف کنندگان اقدام 
به وضع قوانینی بسیار مشابه به GPDR تحت عنوان PIPEDA کرد. این قانون 
داده های شخصی را به عنوان هر اطلاعاتی که می تواند برای شناسایی یک فرد 
مورد استفاده قرار گیرد، تعریف می کند که شامل سن، نام، تاریخ تولد، همه 
شماره های شناسنامه، درآمد، نژاد و قومیت، گروه خونی، نظرات، ارزیابی ها، 

موقعیت اجتماعی، اقدامات انضباطی و پرونده های کارکنان، اعتبار، وام و سوابق 
پزشکی می شود.

روش های آسیایی صیانت از داده
چین، ژاپن، هند، اندونزی و فیلیپین از جمله معروف ترین کشورهایی هستند 
که استفاده از داده های ملی خود را قانونمند کرده اند یا در حال وضع قوانینی 

به همین منظور هستند.
چین: قانون حفاظت از حریم اطلاعات شــخصی را در سال گذشته تصویب و 
اجرا کرد این قانون در راستای قانونمندسازی اینترنت و حفظ حریم خصوصی 
کاربران تدوین شد. قانون حفاظت از حریم اطلاعات شخصی در حقیقت بخشی 
از تلاش چین برای قانونمند سازی فضای سایبری است و پیش بینی می شود 

الزامات بیشتری را برای شرکت های فناوری تعیین کند.
چین به شرکت های فناوری بزرگ خود دســتور داده تا اطلاعات کاربران را 
بهتر ذخیره کنند. در قانون مذکور اشاره شده شیوه کنترل اطلاعات خصوصی 
کاربران باید شفاف و به دلایل معقول باشــد. همچنین جمع آوری اطلاعات 

باید محدود شود.
ژاپن: در ژاپن قانون حفاظت از داده های خصوصی)APPI( به طور کلی موارد 
مربوط به محافظت از حریم خصوصی داده ها را در بر می گیرد. در سال ۲۰۱۶ 
میلادی APPI بندهای متعددی به آن اضافه و در می ۲۰۱۷ میلادی اجرایی 
شد. پیش از افزوده شدن این بندها APPI فقط شامل حامل اپراتورهای کسب 
و کاری می شد که هرگونه مخازن داده های خصوصی بیش از ۵ هزار فرد در روز 
را طی ۶ ماه در اختیار داشتند. اما در بندهای تصویب شده این الزام حذف شد. 
تحت قانون APPI که در ۲۰۱۷ میلادی اجرایی شــد کمیسیون حفاظت از 
داده های خصوصی) PPC( به عنوان یک آژانس جداگانه ایجاد شد که وظایف 
آن شــامل حفاظت از حقوق و منافع افراد همزمان با ترویج استفاده مفید و 

مناسب از داده های خصوصی است.

لایحه »حفاظت از داده« به زودی راهی مجلس می شود
هند: دولت هند نیز با پس گرفتن لایحه حفاظت از داده و حریم خصوصی سال 
۲۰۱۹، مشغول تهیه یک قانون جامع جدید است. لایحه سال ۲۰۱۹ میلادی 
که شــرکت های بزرگ فناوری مانند فیس بوک و گوگل را نگران کرده بود، 
قوانین سختگیرانه ای بر جریان انتقال داده های کاربران به خارج از مرزهای 
کشور ارائه و پیشنهاد کرده بود به دولت هند اختیاراتی داده شود تا داده های 
کاربران را از شرکت ها بخواهد. این بخشــی از قوانین سختگیرانه ای بود که 
دولت نارندا مودی )نخست وزیر هند( قصد داشــت برای شرکت های بزرگ 

فناوری وضع کند.
بر اساس بیانیه دولت، تصمیم به بازپس گرفتن لایحه در حالی گرفته شده که 
بررسی یک پنل پارلمانی از پیش نویس لایحه ۲۰۱۹ نشان داده بود بسیاری از 
بندها نیازمند ایجاد یک چهارچوب قانونی جامع و جدید هستند. اکنون دولت 

لایحه ای جدید در این زمینه ارائه خواهد کرد.
آشوانی وایشــناو وزیر فناوری اطلاعات هند اعلام کرده دولت نوشتن لایحه 
جدید را آغاز کرده و اکنون در مراحل پیشرفته آن است. همچنین نسخه ای 
از آن به زودی برای عموم مردم عرضه می شود. دولت هند تصمیم دارد لایحه 

جدید را تأیید و تا اوایل ۲۰۲۳ میلادی به قانون تبدیل کند.
اندونزی: پارلمان اندونــزی نیز لایحه جدیدی دربــاره حفاظت از داده های 
خصوصی تصویب کرده که طبق آن افرادی که قانون را نقض می کنند با ۶ سال 
زندانی و شرکت های متخلف با جریمه های نقدی روبه رو می شوند. بر اساس 
این لایحه رئیس جمهور اندونزی می تواند یک هیأت نظارت برای جریمه کردن 
کنترل کنندگان داده ها به دلیل نقض قانون و جمع آوری یا انتشــار غیرمجاز 

داده های خصوصی تشکیل دهد. بیشترین میزان جریمه برای شرکت ها معادل 
۲ درصد درآمد سالانه آنها است و حتی ممکن اســت به ضبط اموال یا حراج 
آنها منجر شود. این قانون شامل یک بازه ۲ ســاله پیروی از قانون است اما در 
این مرحله هنوز مشخص نیست با موارد نقض قانون چگونه برخورد می شود. 
طبق قانون مذکور افراد برای تحریف داده های شــخصی کاربران تا ۶ سال و 
برای جمع آوری غیرقانونی اطلاعات تا ۵ سال زندانی می شوند. در صورت نشت 
داده ها، کاربران می توانند غرامت دریافت کنند و رضایت خود را برای استفاده 

از داده هایشان پس بگیرند.

ایران و جایگاه قانونی داده های سایبری
حریم خصوصی و حفاظت از داده های کاربران فضای مجازی در ایران تاکنون 
مشمول قانون کاملی نبوده و به همین دلیل بسیاری از مصادیق نقض حریم 
خصوصی در فضای مجازی به وفور اتفاق می افتد و در سال های اخیر نیز شاهد 
تجربیات ناگواری از نشت اطلاعات بودیم.تجربیاتی که هر بار پس از گذشت 
چند روز به دلیل نبود قوانین مشــخص در مواجهه با آن، به دست فراموشی 

سپرده می شود.
بر اســاس تحقیق مرکز پژوهش هــای مجلس، در ایــران قوانینی که حریم 
خصوصی را از جنبه تجمیع داده ها بررسی کند وجود ندارند. گرچه قوانین و 
برنامه های متعددی برای تجمیع اطلاعات شهروندان در موضوعات یارانه ها در 
دستور کار قرار دارد و باز استفاده از داده های شهروندان برای اهدافی جز اهداف 
اولیه در دستور کار است که البته با توجه به اینکه متقاضیان یارانه نسبت به این 
امر رضایت دارند، این موضوع قابل توجیه است، اما ذخیره و نگهداری اطلاعات 

افرادی که متقاضی دریافت یارانه نیستند، محل اشکال است.
در موضوع تهاجم ها اعم از نفــوذ و مداخله در تصمیم گیــری ها نیز قوانین 
صریحی که موضوع را به خوبی پوشــش دهند وضع نشــده است. همینطور 
دسترس پذیر ساختن فزاینده در قوانین فعلی به خوبی مورد توجه قرار نگرفته 
اســت. همچنین ترک فعل های مهمی همچون سلب اختیار از ترابرد پذیری 
داده های شــخصی و پنهان کاری در مورد اقدامات علیه امنیت داده و رعایت 

قلمرو قضائی داده ها در قوانین قبلی مشاهده نشد.
قانون تجارت الکترونیکی به تنهایی بخش های زیادی از موضوع حریم خصوصی 
را پوشــش می دهد، اما وجود مواد قانونی به معنای این نیست که این قوانین 
کامل هســتند و نیاز به بازنگری ندارند. زیرا چارچوب نظری بسیاری از سایر 
جنبه های قانون مانند تعیین متولی اجرای قانون و تدوین آئین نامه اجرایی 
و ضمانت اجرای قوانین را پوشــش نمی دهد و این موارد باید با مقایسه متون 

قانونی با یکدیگر حاصل شود.

اقدام دولت؛ لایحه »حفاظت از داده های شخصی«
در همین راستا پیش نویس لایحه حفاظت از داده ها در حال طی مراحل تبدیل 
شدن به لایحه و تقدیم به مجلس شورای اسلامی است و طرحی نیز در مجلس 

شورای اسلامی در زمینه حفاظت از داده ها اعلام وصول شده است.
محمد خوانساری، رئیس سازمان فناوری اطلاعات پیش از این درباره لایحه 
حفاظت از داده های شخصی به مهر گفته بود: کاری که اکنون در دست داریم 
مربوط به لایحه حفاظت از داده های شخصی اســت. اگر استارت آپ ها قصد 
دارند کار خود را به شکل درستی انجام دهند و رشد متوازنی داشته باشند، باید 

از داده های مردم حفاظت کنند.
وی گفت: مثال ساده در این بخش، این است که کاربران دوست ندارند زمانی 
که با شماره خود در سایتی ثبت نام می کنند، آن شماره در اختیار شرکت های 
تبلیغاتی قرار گیرد. تکلیف داده در این مقوله مشخص نیست؛ زیرا قوانین فعلی 
ما به دلیل بازخوانی های متفاوت از قوانین، نمی تواند به شکل شفاف عمل کند. 

بنابراین یکی از مواردی که در بخش حقوقی مربوط به شرکت های استارت آپی 
پیگیری می کنیم این است که بتوانیم در سال جاری لایحه حفاظت از داده های 

شخصی را از طریق دولت به مجلس تقدیم کنیم.
لایحه »حمایت و حفاظت از داده های شــخصی« با برگزاری بیست و ششمین 
جلسه کمیسیون راهبری کارگروه ویژه اقتصاد دیجیتال دولت به ریاست عیسی 
زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات و با حضور نمایندگان دستگاه های عضو 

ماه گذشته در محل وزارت ارتباطات برگزار و برای ارائه به کارگروه نهایی شد.

لایحه »حفاظت از داده« به زودی راهی مجلس می شود
عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات درباره آخرین وضعیت این 
لایحه گفت: نسخه نهایی لایحه در وزارت ارتباطات در حال نهایی شده است و 
به زودی به دولت ارسال می شود تا برای طی مراحل قانونی به مجلس ارائه شود.

وی افــزود: مهم ترین ویژگی این قانون برطرف کــردن نگرانی مردم از حفظ 
حریم خصوصی و داده های خود در پلتفرم های داخلی است که باید نظام مند 
شوند. وزیر ارتباطات گفت: بر اساس این قانون باید حقوق و تکالیف دارندگان 

داده های مردم به صورت کاملًا شفاف و مشخص تدوین شود.

اقدام مجلس؛ طرح »حکمرانی داده«
این در حالی اســت که طی یک سال گذشــته مجلس نیز در این راستا اقدام 
به تهیه طرح حکمرانی داده کرده اســت. رضا تقی پور انوری عضو کمیسیون 
صنایع و از ارائه دهندگان طرح حکمرانی داده در مجلس پیش از این در مورد 
این طرح که با عنوان »طرح یکپارچه سازی داده و اطلاعات ملی« در دستور 
کار مجلس قرار داشت، گفته بود: طرح حکمرانی داده که با عنوان طرح »دوام« 
نیز شناخته می شود، با هماهنگی دوستان در شورای اجرایی فناوری اطلاعات 

تهیه شده است.
وی با اشاره به اینکه موضوع یکپارچه سازی اطلاعات ملی با هدف ارائه خدمات 
منسجم به مردم از جمله اهداف این طرح است، گفته بود: در این طرح پیشنهاد 
شده که کمیسیون داده ها و اطلاعات ملی )دوام( ذیل مرکز ملی فضای مجازی 

تشکیل شود.
وی همچنین در مورد سرنوشت طرح حکمرانی داده با توجه به اینکه وزارت 
ارتباطات نیز در حال تهیه لایحه حفاظت از داده است، گفت: دولت هر زمانی 
اختیار آن را دارد که لایحه به مجلس ارائه دهد و در بسیاری مواقع نیز سابقه 
این را داشته ایم که یک طرح مجلس با یک لایحه دولت ادغام شود؛ در این مورد 

نیز ما هیچ مخالفتی نداریم.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: علت 
اینکه ما در بسیاری مواقع به مجلس طرحی را ارائه می دهیم، خلأ قانونی و نبود 
قوانین مرتبط است. در مواردی که احساس می کنیم قانونگذاری در این حوزه 
با خلأ همراه است و لایحه ای نیز از سوی دولت وجود ندارد، خودمان دست به 

کار شده و طرح ارائه می دهیم.
به گزارش مهر، مدتهاست که صاحب نظران حوزه فضای مجازی به مجلس و 
دولت هشدار داده و می دهند که به تدوین یک قانون جامع و پایه در خصوص 
حریم خصوصی و حکمرانی داده بپردازند. همچنین به زعم فعالان این حوزه 
اهمیت این موضوع تا حدی است که باید یک اجماع کامل روی آن در دولت، 
مجلس و سایر ارکان نظام و کشــور شکل بگیرد و از ســوی دیگر باید برای 
مردم نیز این مطلب به درستی توضیح داده شود که اهمیت مسئله چیست و 
حفاظت از داده چه نقشی در زندگی آن ها دارد. حال باید دید با توجه به اعلام 
وزیر ارتباطات مبنی بر اینکه لایحه حفاظت از داده به زودی به دولت و پس از 
آن راهی مجلس می شود، داده های سایبری ایرانیان تا پایان سال رنگ قانون 

می گیرد یا نه.

عیسیزارعپور،وزیرارتباطات:

نگرانی مردم در رابطه با حفظ حریم خصوصی برطرف می شود
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کار و
کارآفرینی 

لعيا رويايي يكي از ســي زني است كه 
در دومين نمايشگاه نقش آفريني زنان 
در توســعه پايدار به عنــوان كارآفرين 
برتر شــناخته و معرفي شد. وي با تكيه 
بر تلاش و كوشــش خود توانسته است 
در حوزه اي كه از قبل هم در آن تجربه و تخصص لازم را داشــته 
كارآفريني كند و باوجود سختي هايي كه كار او داشته در اين راه 
موفق باشد. واردات مواد اوليه و نظارت هاي بسيار دقيق گمرك، 
از جمله مشــكلات وی در راه  توليد ظروف تفلــون بوده كه اين 
كارآفرين با پشت سر گذاشتن آن توانسته است كشورش را كه به 
توليد چنين محصولاتي نياز داشته است بي نياز كند. وي به دست 
آوردن بازار خارجي، حمايت از توليد داخلي، پشتكار زياد و مهم تر 

از همه توكل به خداوند را لازمه موفقيت در هر كاري مي داند. 
 

كارتان را چگونه شــروع كرديد و مختصري درباره آن 
توضيح دهيد.

در سال 1360 و همزمان با انقلاب اسلامي با توجه با آنكه فرصتي 
براي افراد تحصيلكرده و صاحب تخصص به وجود آمده بود، من 
هم با توجه به تجربه اي كه در بخش صنايع داشتم، در آن زمان 
حجم قابل توجهی از ظروف تفلون  از خارج كشور وارد مي شد كه 
فاقد كيفيت لازم بود.از اينرو  درصدد ايجاد طرحي براي توليد 
ظروف تفلون برآمدم. و با توجه به نياز كشور به اين ظروف، اقدام 
به ايجاد يك واحد صنعتي براي توليد ظروف و لوازم آشپزخانه 
كردم و به اين ترتيب توانســتم با اين كار تكنولوژي جديدی به 
كشور ارائه دهم و آن را به بسياري از افراد آموزش دهم. همچنين 

از نظر ارزي توليد اين ظروف مانع خروج ارز از كشور شد. 

در اين كار چه مشكلاتي پيش روي خود داشتيد؟
در ابتدا مشــكل زيادي وجود داشــت و هيچ فــردي حاضر به 
ســرمايه گذاري براي اين صنعت نبود به طوري كه حتي برادر 
همسرم كه فروشگاه لوازم خانگي داشت، به اينكه من در اين كار 
موفق شوم اعتمادي نداشت و حاضر به سرمايه گذاري يا مشاركت 
در اين كار نشد. من براي تامين مخارج مادي اين كار با مراجعه به 
چندين بانك و گرفتن تسهيلات از آنها و همچنين با پس اندازي 
كه از قبل در كارم در كارخانه جات و از تدريس به دســت آورده 
بودم، با كمك برادرم اقدام به اين كار كردم. ابتدا مواد اوليه مورد 
نياز براي توليد ظروف تفلون را از كشور سوئيس سفارش داديم 

و پس از آن با بردن نمونه اين مواد اوليه به همراه فاكتوري كه در 
آن خصوصيات اين مواد آمده بود، به اداره بهداشت و بررسي هاي 
اين سازمان براي كيفيت و صحت و سلامت آن، اجازه ورود اين 
مواد را دريافت كرديم. بعد از وارد شــدن اين مواد كارشناسان 
مجددا نمونه اي از محصولات وارد شده را با مراجعه به گمرك و 
نمونه برداري و آزمايش هاي دقيق براي اطمينان از مرغوبيت و 
مطلوبيت اين ظروف بررسي كردند و پس از آن اجازه ترخيص آن 
را از گمرك  دادند و در مراحل توليد هم با مراجعه به كارشناسان 
فروش و نمونه برداري از توليدات ارائه شده بار ديگر آزمايش هاي 
لازم را انجام دادند تا براي مصرف كننده مشكلي به وجود نيايد. 

خيلي مواقع توليدات يك كارخانه را به خاطر اينكه كيفيت لازم 
را نداشته، له مي كردند تا به مصرف نرسد. 

عمده ترين مشكل زنان كارآفرين به نظر شما چيست؟
بزرگ ترين مشكل آنها اين است كه عمدتا توليد كننده كالاهايي 
مثل پوشاك، مواد غذايي و نمونه آن هستند كه متاسفانه واردات 
بي رويه اين نوع كالاها بدون توجه به كيفيت و اســتاندارد آنها 

موجب شده كه بازار آنها رونقي نداشته باشد. 

رسيدن به موفقيت در حوزه كارآفريني براي زنان چگونه 
حاصل مي شود؟

درباره موفقيــت زنان بايســتي ابتدا توكل به خــداي بزرگ و 
همچنين اميد به آينده و تلاش دوچنــدان و همچنين نوآوري 
داشته باشــند. علاوه بر آن نگاه و عمده هدف آنها تنها به دست 
آوردن بازار داخلي نباشد بلكه بايستي تلاش كنند كه كالاهاي 
خود را به خارج از كشــور صادر كنند. من در اين راستا توانستم 
كالاهاي خود را با تاييد وزارت صنعــت، معدن و تجارت به 20 
كشورصادر كنم و به همين دليل از طرف وزارت، صنعت، معدن 

و تجارت به عنوان مدير نمونه شناخته شدم. 

به نظر شما يك كارآفرين چه ويژگي هايي بايد داشته باشد؟
يك كارآفرين بايستي با ايده هاي جديد و نوآوري ها ، آموزش هاي 
پرسنلي به همكاران و زيردستان خود و همچنين پشتكار و ايجاد 
يك فضاي توسعه اي در زمينه كارآفريني، با اتكا به خداوند و اميد 
به آينده بهتر و اعتماد به اينكه در توليد و خدمات ارائه شــده، 
 كيفيت مورد نظــر و مطلوب را رعايت كرده اســت، گام بردارد

 تا موفق شود. 

گفتگوي »كسب وكار« با لعيا رويايي ؛ زن برتر كارآفرين 

تنها به دنبال بازار داخلي نباشيم

فاطمــه اژدري يكــي از 30 زن 
برتــر كارآفرين كشــور اســت كه 
در اختتاميــه دوميــن نمايشــگاه 
نقش آفريني زنان در توسعه پايدار از 
او تقدير به عمل آمــد. وي در حوزه 
صادرات فرش فعاليــت دارد و مهم ترين عامل در رســيدن 
به موفقيت در هــر كاري را توكل بر خداونــد و علاقه به آن 
مي داند به طــوري كه اين علاقه در او موجب شــده كه مانند 
يك تفريح بــه كارش نگاه كنــد و از آن لذت ببرد. داشــتن 
 برنامه و ايده و پشــتكار يكي ديگر از راه هاي موفقيت از نظر 

اوست. 

شــغل خود را معرفي كرده و مختصري از فعاليت هاي 
خود در اين حوزه بگوييد.

مــن از ســال 1368 وارد حــوزه صــادرات فرش شــدم و 
در اين زمينــه به فعاليــت پرداختم. از جملــه فعاليت هاي 
من در اين حــوزه خريد فــرش از بافنــده و توليد كنندگان 
و غيــره اســت و و پــس از تهيــه و آماده ســازی آن را 
 صــادر می كنــم. اكنــون هــم دفتــر صــادرات فــرش

 دارم. 

چرا وارد اين حوزه شديد و برای كساني كه علاقه مند به 
وارد شدن به اين حوزه هستند، چه پيشنهادی داريد؟

در ســال 1368 براي مداواي بيماري قلبي مــادرم به آلمان 
رفتم و به دليل اينكــه در آن زمان محدوديت خــروج ارز از 
كشور وجود داشت، مجبور شدم به دليل هزينه بسيار درمان 
مادرم حدود 12 قاليچه ابريشمي نفيس قم را به همراه خود 
به هامبورگ ببرم. از فروش آنها ســود خوبي به دست آوردم و 
اين كار درواقع آغازی شــد براي اينكه من آن را به عنوان يك 
حرفه شــروع كنم و از طريق آن درآمد خوبي به دست آورم و 
 كم كم با پيشرفت در اين حوزه كارت بازرگاني بگيرم و ادامه 

فعاليت دهم. 

صادرات شما از چه طريقي صورت مي گيرد؟
مــن در نمايشــگاه هاي خارج از كشــور شــركت مي كنم 
و با همراهي خانــواده يعني همســر و فرزندانم ايــن كار را 
انجــام مي دهم كه  هميشــه پشــتيبان های خوبــی برايم 
بوده انــد. پســرم نيــز در نمايشــگاه هاي خارج از كشــور 
شــركت مي كند و بــه هميــن وســيله توانســته ام تعداد 
 زيــادي از فــرش داخــل كشــور را بــه ســاير كشــورها 

صادر كنم. 

چه برنامه اي براي آينده خود در اين حوزه داريد؟
من تصميم دارم يك كارگاه متمركــز فرش راه اندازي كنم و 
اينكه بتوانم صاحب برند باكيفيت خوب در اين حوزه شــوم. 
مصمم هســتم تمام طرح هاي مورد نظــرم را در اين كارگاه 
به كار بگيرم و براساس ســليقه ها و فرهنگ هاي مختلف در 

 كشــورهاي گوناگون بــراي آنها فرش مورد علاقــه را توليد 
و صادر كنم. 

چه استعداد هايی براي رسيدن به موفقيت در انسان 
نهادينه شده و راه بالفعل كردن آنها چيست؟

مهم ترين نيــرو در انســان كه عامــل موفقيــت او خواهد 
شــد، توكل به خداوند، علاقه و پشــتكار اســت. به نظر من 
داشــتن علاقه به كار موجب مي شــود كــه تلاش هاي زياد 
به خســتگي منتهي نشــود يا حتي آن را احســاس نكنيم. 
 زمانــي كــه احســاس مي كنيــم علايــق گوناگونــي در

 شــروع كار داريم، بايد با تحقيقات گسترده از همه منابع آن 
كار، يكي از علايق مان را انتخاب كنيم. غافل از اين نباشــيم 
كه افراد با ســابقه و صاحب نظر حتي كســاني كــه به طور 
غيرحرفه ای در يــك كار وارد شــده اند، مي توانند راهنماي 
خوبي براي ما باشــند. البته بعضي مواقع كساني هم هستند 
كه به دليل حسادت يا ترسي كه از پيشــرفت ديگران دارند، 
 اطلاعات و آمار غلطي ارائه مي دهند كه بايد هوشيارانه از كنار 

آنها گذشت. 

 چه مقدار زمان براي تفريح خــود اختصاص داده ايد 
و به نظر شــما زنان چگونه بايد ســاعت كاري خود 
 را تنظيم كنند كــه در تضاد با اداره امــور خانواده 

آنها نباشد؟
من در كنار كارم تفريحات فصلــي هم دارم اما دركل به دليل 
علاقه زيادي كه به شغلم دارم، انجام آن برايم يك تفريح است 
و از آن لذت مي برم. بــراي اينكه بتوانم امــور خانه و كارم را 
طوري انجام دهم كه با مشــكل مواجه نشوم، صبح ها ساعت 
5 از خواب بيدار مي شــوم و تا ســاعت 8 صبح كارهاي خانه 
را از نظافت، آشــپزي و... انجام مي دهم و هر شــب كارهاي 
فردا را يادداشــت می كنم كه كاری از قلــم نيفتد و به موقع 
 آنها را انجام دهم؛ طوري كه قبل از خواب كاري انجام نشــده 

باقي نمي ماند. 

از نظر شــما مهم ترين تفاوت هاي زن و مرد در حوزه 
كارآفريني چيست؟

آقايان در انجــام يك كار تمركز زيادي دارنــد اما نمي توانند 
مانند خانم ها چنديــن كار را به طور همزمــان انجام دهند. 
گاهي اوقات يــك زن مي تواند حتي بيــش از 5 كار را به طور 
همزمان انجام دهد درصورتي كه ايــن 5 كار از عهده يك آقا 
 به صورت همزمان كمتر بر می آيد ولی هميشــه اســتثنا هم

 وجود دارد. 

چه توصيه ای براي زنان داريد؟
 داشــتن ايده و برنامه را در هر كاري قبل از شروع آن داشته 
باشــند. در كنار ايده علاقه هم لازمه هر كاري اســت؛ با اين 
 دو و پشــتكار، هر كســي در هــر حــوزه اي مي تواند موفق

 عمل كند. 

 گفتگو ی »كسب وكار« با فاطمه اژدري، كارآفرين برتر كشور

از کارم مثل تفریح لذت می برم
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کشاورزي

يك مقام مســئول در ميدان مركزي ميــوه و تره بار از افزايش قيمت ســبزي، خيار، 
سيرخشك، هندوانه، گوجه فرنگي، ليمو شيرين و ليموترش نسبت به هفته قبل خبر 

داد.
 هــادي بختيــاري از دو برابــر شــدن قيمــت هندوانــه خبــر داد و اظهــار 
 داشــت: قيمــت ايــن محصــول در ميــدان مركــزي ميــوه و تره  بــار 
۱۰۰ درصد، خيار حدود ۴۰ درصد، ســبزي، ليموشــيرين، سيرخشك و ليموترش 

حــدود ۱۰ درصد نســبت به هفته گذشــته رشــد داشــته اســت. وي همچنين 
از افزايــش حدود ۱۵ درصــدي قيمت گوجه فرنگــي در يك هفته اخيــر در ميدان 
 بارفروشان خبر داد و اظهار داشــت: در اين ميان قيمت موز حدود ۱۵ درصد كاهش 

يافته است.
 بختياري، حجم گســترده واردات موز به كشــور را مورد اشــاره قرار داد و گفت: در 
حال حاضر به دليل عدم برگزاري مجالس جشــن و ســرور مصرف اين ميوه لوكس 

كاهش يافته اســت. اين مقــام مســئول در ميدان مركــزي ميوه و تره بــار، قيمت 
مــوز را بين ۲۷۰۰ تــا ۳۰۰۰ تومان و قيمت نــوع ممتاز و دســت چين آن را ۳۲۰۰ 
تومان اعلام كــرد. به گزارش مهــر، وي قيمت هندوانــه را بين ۶۰۰ تــا ۸۰۰ و نرخ 
نوع ممتاز اين صيفــي را ۱۰۰۰ تومان عنــوان و اضافه كرد: در حــال حاضر قيمت 
 هركيلوگرم ليمو ترش بين ۸ تــا ۱۰ هزار تومان و نرخ نوع ممتــاز آن ۱۲ هزار تومان 

است. 

كاهش قيمت ميوه هاي لوكس 

همين دو سه سال پيش بود كه قيمت سيب 
زميني تيتر تمام اخبار شد و همه از گراني 
آن حرف مي زدند و اينكه ديگر سيب زميني 
را هم نمي شود، خريد. حالا اما وضعيت به 
گونه اي شده است كه سيب زميني كاران 
نمي دانند با محصول خود چه كنند و بسياري، سيب زميني هاي خود 
را در عمق زمين رها كردند، چراكه از فروش آن هزينه جمع آوري اش 

نيز به دست نمي آيد، چه رسد به سود. 

وقتيتوليدزيادباعثبيچارگيميشود
ابوالفضل خوش اندام از كشــاورزان اســتان همدان در اين باره 
به »كسب وكار« گفت: امســال توليد زياد ســيب زميني باعث 
افت قيمت آن شده است و بســياري از كشاورزان دچار خسارت 
شــدند، به طوري كه قادر به برگرداندن هزينه هاي كاشــت نيز 
نيســتند. وي در ادامه گفت: چند سال پيش زماني كه عده اي به 
خاطر ضررهاي متوالي از كاشت ســيب زميني منصرف شدند، 
توليد آن كاهش پيدا كرد و قيمت به يك بــاره بالا رفت. همين 
قيمت بالا دوباره عده اي را به فكر كاشــت سيب زميني انداخت 
و نتيجه آن توليد زياد و افت قيمت آن شده است. مسلما كاهش 
و افزايش شــديد توليد يك محصول باعث مشكلاتي مي شود اما 
اين اصلا منطقي نيست كه افزايش محصول باعث بيچارگي يك 
عده كشــاورز شــود. بلكه بايد براي اين ظرفيت بالا برنامه ريزي 
كرد تا ســبب رونق اقتصادي شود. به گفته ســيد رحيم نيازي، 
رئيس انجمن ملي ســيب زميني، برآورد مي شود امسال حدود 
۴ميليون و ۵۰۰ هزارتن ســيب زميني در كشــور توليد شود. 
افت قيمت اين محصول باعث شــده كشاورزان زيان سنگيني را 
متحمل شــوند. وي با بيان اينكه قيمت ســيب زميني همچنان 

پايين است و توليد اين محصول براي كشاورزان اقتصادي نيست، 
اظهار كرد: متاســفانه درحال حاضر قيمت فروش سيب زميني 
هزينه هاي توليد را براي كشــاورزان جبــران نمي كند. رئيس 
 هيات مديــره انجمن ملي ســيب زميني، قيمت هــر كيلوگرم 
 ســيب زمينــي را در مياديــن ميــوه و تره بــار بيــن ۳۰۰ تا 
۶۵۰ تومان عنوان كرد و گفت: قيمتي كه محصول از كشاورزان 
خريداري مي شود حدود ۱۰۰تومان از ارقام مذكور پايين تر است. 
وي متذكر شدكه قيمت تمام شــده توليد اين محصول بسته به 
ميزان توليد در منطقه بين ۷۰۰ تا ۸۰۰ تومان است. كه نشانه از 

خسارت كشاورزان است. 

صادرات،بهترينراهاست
يكــي از اعضــاي انجمــن ملــي ســيب زمينــي در گفتگو 
ايــن  مديريــت  راه هــاي  دربــاره  بــا »كســب وكار« 
 محصــول گفــت: بــراي ســاماندهي اوضاع آشــفته كشــت 
سيب زميني در كشور يك سري برنامه هاي طولاني مدت وجود 
دارد و يك سري اقدامات فوري كه در حال حاضربايد براي نجات 
كشــاورزان از ورشكســتگي انجام داد. اخيرا دولت تعرفه هاي 
گمرك براي صادرات ســيب زميني را لغو كرده اســت. اما هنوز 
از پرداخــت يارانه صادراتي كــه به صادر كننــدگان وعده داده 
بودند، خبري نيست. كشــورهاي زيادي خواهان سيب زميني 
ايران هستند اما به دليل تعرفه بالايي كه قبلا براي اين محصول 
 وجود داشته، كسي براي صادرات آن تشويق نمي شد و بازار را از 

دست داده ايم. 

فرهنگمصرفسيبزمينيرواجپيداكند
وي دربــاره برنامه هاي طولانــي مدت انجمن گفــت: ابتدا بايد 

كســاني راكه شــغل اصلي آنها كاشــت ســيب زميني است، 
شناســايي كنيم تا به عنوان عضــو انجمن در جريــان طرح ها 
قرار گيرند و بتوانيــم با آنها همكاري كنيــم. برنامه ديگر ما اين 
است كه بايد ســرانه مصرف ســيب زميني در كشــور افزايش 
يابــد و در كنار نان وبرنج بــه عنوان يك غذاي پايــه قرار گيرد، 

چرا كه نســبت به برنج مزاياي زيادي دارد. ميزان كشت سيب 
زميني در واحد ســطح بالاتر اســت و ارزش غذايي بيشتري نيز 
دارد. امروزه در كشــورهاي پيشــرفته مصرف ســيب زميني از 
 برنج بيشــتر اســت. تغيير فرهنگ غذايي و معرفي غذاهايي با 

سيب زميني بيشتر مي تواند به اين كار كمك كند. 

 »كسب وكار« از وضعيت كشت و بازار سيب زميني گزارش می دهد

سيب زميني ها در زمين ماندند

عراق و مجارســتان انگورهاي 
ايراني را پس دادند

انگور تازه و خشك كرده يا همان كشمش از 
جمله محصولات مهم صادراتي ايران اســت، 
ايــن در حالي اســت كه آمارهــاي گمركي 
نشان مي دهد، مجارســتان و عراق طي ۶ ماه 
گذشته به ترتيب كشمش و انگور تازه ايراني 
خريداري كرده را به كشــور برگرداندند. پس 
از بهانه جويــي دوباره اماراتي هــا از هندوانه 
و بازگردانــدن محموله ۱۱۱ تنــي هندوانه 
صادراتي ايران، آمارهاي گمرك نشان مي دهد 
عراق نيز در شــهريور ماه امسال محموله اي 
كمتر از ۱۰ تني انگور تــازه ايران را به ارزش 
بيش از هفت هزار دلار به كشــور بازگردانده 
اســت. عــراق در كنــار كشــورهايي مانند 
بلاروس، پاكســتان، آلمان، امارات، بحرين، 
تركيه، عمان، روسيه، قزاقســتان و كويت از 
جمله مشــتريان انگور ايران هستند كه طي 
 شش ماه نخســت امســال مجموعا بيش از 
۲۸۰۰ تن انگور تازه از ايــران خريده اند، در 
اين بين ســهم عراق از بازار انگور تازه ايران 
طي اين مدت معادل ۱۶۰ تن بوده اســت كه 
حدود 9/۵ تن آن را به ايران بازگرداند. انگور 
بي دانه يا تيزابي خشك كرده يا همان كشمش 
يكي از اقلام عمده صادراتي ايران است كه در 
نيمه نخست امسال ايران مجموعا نزديك به 
۳۴ هزار تــن از آن را به كشــورهاي مختلف 
صادر كرده است. به گزارش ايسنا در اين بين 
آمارها حاكي از آن است كه مجارستان نيز به 
قافله كشورهايي پيوسته است كه در شش ماه 
گذشته محصولات كشاورزي از جمله انگور و 

هندوانه را به ايران پس دادند. 

اماراتي ها هندوانــه ايراني را 
برگرداندند

درحالي كه آمارهاي گمرك نشــان مي دهد كه 
ايران در شش ماه گذشته حدود ۱۱۱ تن هندوانه را 
از امارات به كشور وارد كرده است، مسئولان گمرك 
اعلام كردند محموله هاي هندوانه برگشتي بوده اند 
نه وارداتي. درحالي كه واردات ۱۱۱ تن هندوانه از 
امارات به ارزش حدود ۷۲ ميليون تومان به تيتر 
اخبار رسانه ها تبديل شده بود، گمرك جمهوري 
اسلامي ايران اعلام كرد كه محموله هندوانه وارد 
شده به كشور هندوانه ايراني صادر شده به امارات 

بوده كه از سوي اين كشور برگشت خورده است. 
بنابر اين توضيحات ايــن محموله از طريق يكي 
از شركت هاي تعاوني مرزنشــين از بندر لنگه به 
كشور بازگشته است. اما از آنجايي كه گمرك، آمار 
محموله هاي برگشــتي را نيز در فهرست واردات 
خود محاسبه مي كند، به اشتباه اين خبر در برخي 
رسانه ها به عنوان واردات هندوانه منتشر شده است. 
البته پيش از اين نيز اماراتي ها با بهانه جويي هاي 
مختلف هندوانه ايراني را برگشت داده بودند كه ابتدا 
علت آن را آلوده بودن و بي كيفيت بودن هندوانه 
ايراني مطرح كرده بودند و پس از پيگيري مسئولان 
سازمان حفظ نباتات مشخص شد كه اين اتفاق 
به دليل برخي مسائل سياسي بوده و هيچ ارتباطي 

به آلوده بودن هندوانه ايراني نداشت. 
به گزارش ايسنا، اين در حاليست كه طي هفته هاي 
گذشــته عراق نيز به عنوان يكــي از بزرگ ترين 
مشــتريان هندوانه ايراني واردات اين محصول از 
ايران را به دليل آغاز شدن فصل برداشت هندوانه 
خود قطع كرده كه مورد اعتراض مسئولان وزارت 

جهاد كشاورزي و كشاورزان قرار گرفته است. 

خريــد ۸۰ هزار تــن ذرت از 
كشاورزان

يك مقام مســئول در وزارت جهاد كشــاورزي با 
بيان اينكــه تاكنون حــدود ۸۰ هــزار تن ذرت 
دانــه اي از كشــاورزان خريداري شــده اســت، 
گفت: ســيل جــاري شــده در ايلام و لرســتان 
خســارتي به مزارع ذرت وارد نكرده اســت.  كاوه 
خاكســار با بيان اينكــه تاكنون حــدود ۸۰ هزار 
تن ذرت دانه اي به شــكل تضميني از كشــاورزان 
 خريداري شده است، اظهار داشــت: اين خريد در 
9 استان كشور از جمله استان هاي آذربايجان غربي، 
اردبيــل، فارس، قزوين، كردســتان، كرمانشــاه، 
كهگيلويــه و بويراحمد، لرســتان و همدان انجام 
شده اســت. به گزارش مهر، مديركل دفتر غلات و 
محصولات اساسي وزارت جهاد كشاورزي با اشاره به 
اينكه خريد تضميني اين محصول تا بهمن ماه ادامه 
دارد، اظهار داشت: ذرت دانه اي به قيمت هر كيلوگرم 
9۶۰ تومان از كشــاورزان خريداري مي شود. وي 
همچنين جاري شدن سيل در استان هاي لرستان 
و ايلام را مورد اشــاره قرار داد و گفت: خوشبختانه 

اين اتفاق خسارتي به مزارع ذرت وارد نكرده است. 

خبر

معــاون وزيــر جهــاد كشــاورزي بــا بيــان اينكه رونــد اجــراي طــرح پرورش 
ماهــي در قفــس در خوزســتان به كنــدي پيش مــي رود، گفــت: از خوزســتان 
با ايــن ظرفيت هــاي بــالاي شــيلاتي انتظــار مــي رود، فعاليت هاي بيشــتري 
در زمينه اجراي طرح نســبت به اســتان هاي ديگر داشــته باشــد زيرا استان هايي 
 كــه ظرفيــت آنهــا خيلــي كمتــر از خوزســتان اســت، فعاليت هــاي خيلــي 

خوبي داشته اند. 
به گزارش ايسنا، صالحي، رئيس سازمان شيلات كشور، در جلسه ستاد شيلات كه در 

اهواز برگزار شــد، اظهار كرد: مطالعات انجام شده در سال هاي گذشته درباره ظرفيت 
شيلاتي كشور نشان داد كه خوزستان به يك برنامه جداگانه و هم سطح برنامه كشوري 
جهت توسعه شيلات نياز دارد و اين مساله بيانگر ظرفيت بالاي توليد در اين استان است 

كه با كشور برابري مي كند. 
وي افــزود: باوجود ظرفيت هــاي زياد و اراضي مســتعد جهت توســعه شــيلات، 
خوزســتان فعاليت قابــل توجهــي در ايــن زمينه نداشــته اســت و اكنــون در 
جايــگاه چهــارم توليد آبزيــان كشــور قــرار دارد و با وضعــي كه در اين اســتان 

 در بخش شــيلات پيــش مــي رود، كم كــم همين رتبــه كنونــي خــود را هم از 
دست مي دهد. 

معاون وزير جهاد كشاورزي بيان كرد: مطالعاتي كه در سال ۱۳۸۳ درباره پرورش ماهي 
در قفس انجام شد، نشان مي دهد كه اين كار از ۲۰ سال گذشته در خوزستان انجام شده 
بود و هيچ جاي ديگر كشور و حتي كشورهاي خارجي كه اكنون حرف اول را در زمينه 
توليد ماهي در قفس مي زنند، چنين اقداماتي انجام نداده بودند اما متاســفانه به دليل 

بي توجهي، توليد ماهي در قفس در خوزستان متوقف شده است. 

توليد ماهي در قفس در خوزستان متوقف شده است 

ســالانه  نيــاز 
۱۱۰ هــزار تني 
كشــور به چاي 
خشك تا حدود 
از  درصــد   ۲۰
حــدود  و  داخلــي  توليــد   محــل 
۸۰ درصد از واردات تامين مي شــود. به 
گفته رئيس ســازمان چاي كشور، نيمي 
از واردات چاي از مبادي غيررســمي و 
به صورت قاچاق انجام مي شــود و خبري 
از استانداردهايي كه اخيرا براي بسياري 
از محصولات اجباري شــده اســت، در 
آن نيســت. ســال گذشــته ۱۴ هزار و 
۵۰۰ تن چاي خشــك در كشــور توليد 
شد كه با احتســاب واردات چاي در ۱۲ 
ماهه سال گذشــته به بيش از ۶۲ هزار 
تن رسيد اما ســوال اينجاست كه مابقي 
نياز ۴۸ هزار تني كشــور به چاي خشك 
چگونــه تاميــن مي شــود. محمدولي 
روزبهان، رئيس ســازمان چــاي، پيش 
از اين گفته بود نيمــي از چاي خارجي 
 وارداتــي بــه كشــور بــه ارزش حدود 
۲۰۰ ميليــون دلار قاچــاق مي شــود 
كــه عمدتا رنــگ و اســانس  اســت و 
 مــردم آن را بارغبــت مي خرنــد و

 مصرف مي كنند. 

نصفوارداتچايغيرقانوني
است

وي همچنيــن دربــاره ميــزان واردات 
غيررسمي و قاچاق چاي در سال افزود: 
از ۸۵ درصد واردات چاي به كشور نصف 
آن قاچاق و واردات چمداني است يعني 
حدود ۴۵ هزار تن آن واردات رســمي و 
مابقي آن غيررسمي اســت. البته چاي 
در بســته هاي ۵ كيلوگرمــي وارد و در 

كارخانه هاي بسته بندي آماده عرضه به 
بازار مي شود. رئيس سازمان چاي گفت: 
سازمان استاندارد تنها بر واردات رسمي 
و قانوني نظارت مي كند اما بســياري از 
چاي هاي بي كيفيت، قاچاق است يا اينكه 
به صورت ســالم به داخل وارد مي شود و 
پس از آن اسانس و افزودني هاي ديگر به 
آن افزوده مي شــود كه تقريبا نظارتي بر 
آنها وجود ندارد. به گفته روزبهان سازمان 
چاي همواره بــا دســتگاه هاي نظارتي 
مانند ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز در 
كشف، ثبت و امحای محموله هاي قاچاق 
همــكاري دارد. البتــه آمارهاي گمرك 
نيز گوياي همين وضعيت اســت. چراكه 
براســاس آن طي ۱۲ ماهه سال گذشته 
۴۸ هزار و ۳۰۰ تــن چاي به ارزش ۲۴۴ 
ميليون و ۶۰۰ هزار دلار به كشــور وارد 
شــده كه از نظر وزني و ارزشــي حدود 
۲۰ درصد نسبت به سال ۱۳9۲ كاهش 

داشته است. 
چايقاچــاقچگونــهبايد

استاندارداجباريبگيرد؟
به گزارش ايســنا، وضعيــت فعلي چاي 
نشان مي دهد كه كل واردات چاي خشك 
به كشور به همراه توليد ۱۴ هزار و ۵۰۰ 
تني آن به حــدود ۶۲ هــزار و ۸۰۰ تن 
مي رسد و مابقي نياز حدود ۴۸ هزار تني 
كشور نيز از طريق قاچاق تامين مي شود 
اما حالا كه فهرســت جديــد كالاهاي 
وارداتي مشمول اســتاندارد اجباري كه 
اجراي آن از ۱۰ آبان اجباري شده است 
و چاي نيز در اين فهرســت قــرار دارد، 
اعلام شده اســت، بايد ديد كه سازمان 
چاي به عنوان متولــي توليد كنندگان و 
ديگر دســتگاه هاي نظارتي مانند ستاد 
مبــارزه بــا قاچــاق كالا و ارز و گمرك 

چگونه مي خواهند جلوي ورود چاي هاي 
بي كيفيت كه براي سلامت انسان نيز مضر 
است را بگيرند، چراكه براساس اين قانون 
اعلام شده، دســتگاه هايي مانند وزارت 

صنعت، معدن و تجارت، سازمان توسعه 
تجارت، گمرك ايــران، بانك مركزي و 
اتــاق بازرگاني ايران موظــف به اجراي 
استاندارد اجباري كالاهاي وارداتي ابلاغ 

شده هستند. 
بر اين اســاس واردات، تمركــز، توزيع و 
فروش اينگونه كالاها با كيفيت پايين تر از 
استانداردهاي مورد قبول يا ضوابط فني 

اعلام شده از طرف سازمان ملي استاندارد 
ممنوع است و چنانچه وارد كنندگان اين 
قانون را مراعات نكنند، بــا آنها برخورد 

مي شود. 

سازمان استاندارد فقط بر واردات رسمی چای نظارت دارد

قاچاق  48 هزار تن چاي  خارجي



7

I N FO@biznews. ir

www.kASBOKARNEWS. ir1401روزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2702| یک شنبه 23 بهمن ماه

اصناف

راسته ساعت فروشان بازار بزرگ تهران با 
قدمتي بالغ بر 70 سال شاهد رفت وآمدهاي 
خانواده هاي زيادي اســت كه براي خريد 
انواع ساعت ها از ساعت عروسي و ديواري 
گرفته تا انواع ديگر به اين بازار مي آيند و 
با ديدن انواع ساعت هاي زيباي ارائه شده متمايل به  خريد مي شوند. 

براي رفتن به بازار ساعت فروشان تهران بايد به خيابان 15 خرداد بعد از 
سبزه ميدان بروي و سپس از در ورودي معروف به بازار بزرگ وارد بازار 
شوي ، بعد از طي مسافتي كوتاه به راسته ساعت فروش ها خواهي رسيد. 
در اين ميان بازار بزرگ با سقفي پوشيده و شلوغ و حجره هاي پي درپي 
در دو طرف بيشتر شلوغ است و شما مي توانيد هر قشري را در اين بازار 
ببينيد. در پاساژ قيصريه يكي از كوچه هاي بازار بزرگ، يكي براي خريد 
ساعت ارزان قيمت آمده و يكي براي خريد ساعت دست دوم با برند بالا. 
در سطح شهر نيز خيابان های كريمخان و هفت تير، زعفرانيه، گيشا و 
خيابان فرشته نيز از بورس هاي ساعت هستند. بستگي دارد كه شما 
چه ساعتي بخواهيد يا با چه ديدي وارد بازار خريد ساعت شويد. اين 
روزها اما بازار پررونق ساعت ديگر مانند گذشته نيست و در بازار بورس 
اين كالا هم خريدوفروشي به آن صورت انجام نمي شود. سايه ركود بر 
بازار ساعت سنگيني مي كند. رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان 
ساعت در اين باره و در گفتگو با »كسب وكار«، گفت: بازار خريدوفروش 
ساعت راكد است. وضعيت حتي از ماه هاي گذشته نيز بدتر شده است. 
عبدالرحيم احمدي افزود: در حال حاضــر خريداران در بلاتكليفي 
نوسان قيمت به سر مي برند و نمي دانند كه خريد خود را انجام دهند 
يا خير. تنها افرادي كه عروســي يا مراسمي درپيش دارند براي رفع 
فوري نياز خود خريد  می كنند. نايب رئيس اول اتحاديه فروشندگان 
و سازندگان ساعت نيز توضيح داد: مردم تنها به اين فكر مي كنند كه 

مايحتاج ضروري خود را تامين و خريداري كنند. 
پرويز پزشكي به »كســب وكار« گفت: بازار ديگر همانند سال هاي 
گذشته رونق ندارد و ركود بيش از پيش اصناف را هم در صنف ساعت 

و هم در ديگر اصناف آزار مي دهد. 
به گفته پزشكي، مشكلات متعدد همانند افزايش هزينه ها، نوسان نرخ 
دلار و همچنين ماليات بازار را از رونق انداخته و كسي تمايلي به خريد 
ندارد و بازار خالي از مشتري است. رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان 
ساعت در ادامه در ارتباط با بحث بازرسي و ميزان موفقيت اتحاديه در 
اين زمينه، گفت: در قانون نظام صنفي جديد بازرسي از واحدهاي صنفي 
به اتحاديه ها واگذار شده است، خوشبختانه جزو نخستين اتحاديه هايي 
بوديم كه با قدرت و خيلي ســريع قانون را اجرا كرديــم. در اين راه با 

بازرسي شوراي اصناف هم هماهنگي كامل داشته ايم و در برخي موارد 
بازرسي ها به طور مشترك انجام مي شود. برخي موارد هم خودمان اقدام 
به بازرسي مي كنيم. احمدي در برابر اين ديدگاه كه استقبال مردم از 
خريد ساعت كاهش يافته، بيان كرد: بحث ساعت به زمان برمي گردد 
و زمان چيزي است كه همه افراد به آن نياز مبرم دارند اما با اين وجود 
جزو الزامات زندگي نيست؛ ضمن اينكه در هر زماني الزامات و نيازهاي 
زندگي افراد فرق مي كند. بنابراين يكــي از دلايل كاهش تمايل مردم 
نسبت به خريد ساعت در اين مقطع، وارداتي بودن اين كالاست كه با 
نرخ ارز آزاد وارد كشور مي شود؛ لذا بالا رفتن نرخ ارز روي قيمت ساعت 
تاثير گذاشته و باعث افزايش قيمت آن مي شود، در اين وضعيت وقتي 
خانواده ها با توجه به بودجه خود با يك حساب و كتاب ساده نيازهاي 
خود را اولويت بندي مي كنند، خريدن ســاعت در اولويت هاي خيلي 
مهم قرار نمي گيرد.  از ســوي ديگر ورود موبايل و گستردگي استفاده 
از آن روي بازار ساعت تاثير گذاشت. الان هر فردي يك موبايل دارد كه 
نه تنها ساعت را نشان مي دهد بلكه به امكاناتي چون تقويم، قطب نما و 
كورنومتر هم مجهز است. البته سرانه استفاده از ساعت در ايران نسبت 
به اروپا و آمريكا پايين است اما در آسيا و كشورهاي همسايه رتبه بندي 
 نداشــته ايم و به نظر مي آيد در رده هاي متوسط اســتفاده از ساعت 

قرار مي گيريم. 

ساعت هاي گران مشتريان ويژه اي دارند
احمدي در ارتباط با گردش مالي بازار ســاعت ايران اظهار داشــت: 
همه جور ساعتي با قيمت هاي مختلف در بازار پيدا مي شود. رقم دقيقي 
نمي توان گفت اما بازار را كه بگرديــد از ۲0 هزار تومان تا 40 ميليون 
تومان هم ساعت وجود دارد هرچند كه قيمت هاي به مراتب بالاتري 
هم هست كه مشتريان ويژه اي دارند. گراني ساعت هاي 40ميليوني 
به دليل نگين برليان و طلايي است كه در آن به كار رفته است. به لحاظ 
آخرين تكنولوژي روز همان ساعتي كه در آمريكا يا اروپا مورد استفاده 
قرار مي گيرد، در بازار ايران هم در دسترس همه است. رئيس اتحاديه 
فروشندگان و سازندگان ســاعت تاثير تحريم ها در بازار را از دو زاويه 
قابل بررسي دانست و گفت: در ايران از آنجا كه ساعت توليد نمي شود، 
مانند مشاغل ديگر دغدغه تامين جنس يا قطعات را نداشته ايم؛ لذا از 
اين زاويه تحريم اثري روي صنف ما نداشته است اما قيمت ساعت از 
بالا رفتن نرخ ارز متاثر بوده و هر زماني كه قيمت ارز به هر دليلي چه 
تحريم يا غيرتحريم بالا برود، روي قيمت ســاعت در بازار ايران تاثير 
مي گذارد. احمدي درمورد  احتمال سرمايه گذاري خارجي در حوزه 
ساعت با حذف تحريم ها، گفت: ساخت ســاعت يك كار ويژه است و 

اينطور نيست كه با برداشتن تحريم ها يك برند خاص مي آيد و در ايران 
كارخانه مي زند؛ چراكه برايشان صرف نمي كند. در توليد يك ساعت 
قطعات زيادي استفاده مي شود كه شايد وارد كردن فقط يك قطعه، 
نياز به 4 ميليارد تومان سرمايه داشته باشد. در بحث توليد داخلي آن 
هم بايد بحث هزينه و فايده صورت بگيرد. البته اعلام آمادگي كرده ايم 
اگر سوله اي در خارج از محدوده با اختصاص ارز دولتي در اختيارمان 
بگذارند، با ۳00 نفر اشتغالزايي بتوانيم در زمينه توليد قطعات ساعت 
فعاليت كرده  و بدين ترتيب بتوانيم علم توليد ساعت را براي نخستين بار 
وارد ايران كنيم. رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت درباره 
مساله ماليات به عنوان يكي از عمده مشكلات صنف متبوع و اقدامات 
اتحاديه در اين زمينه ابراز داشت: در تمام كميسيون هاي حل اختلاف 
كه با حضور نماينده دادگســتري و دارايي برگزار مي شود، هر 5 عضو 
هيات مديره شركت مي كنند. مالياتي كه وضع مي شود بايد مورد تاييد 
نماينده اتحاديه قرار گرفته و به امضا برسد كه در غير اين صورت برگه 

ماليات وجهه قانوني ندارد. در بيشتر جلســات راي به نفع اعضا اعلام 
مي شود البته دولت بايد براي اعضاي صنف ساعت فروش، تسهيلات ويژه 
درنظر بگيرد، چراكه خريد ساعت از سبد خريد خانواده حذف شده است. 
يك ساعت فروش شايد روزي يك ساعت بفروشد؛ آن هم با سود كم. در 
قانون سود 15 درصدي در خرده فروشي و ۸ درصدي در بنكداري براي 
اين صنف تعيين شده است بر اين اساس يك مغازه دار اگر يك ساعت 

100 هزار توماني بفروشد، نهايت سودش 15 هزار تومان مي شود. 

برگزاري دوره هاي آموزشي تخصصي تعمير ساعت 
اتحاديه ساعت سازان و ساعت فروشان تهران در راستاي توسعه 
و ارتقاي دانش تعميركاران ساعت، اقدام به برگزاري دوره هاي 
آموزشي تخصصي ساعت در سطوح مختلف كرده است. اين 
كلاس ها، با حضور اســاتيد مجرب و با امكانات سخت افزاري 
روز دنيا و آخرين متدهاي روز كشور سوئيس در محل اتحاديه 

ساعت تهران، برگزار مي شــود. سيدفاضل ميراختياري، دبير 
اتحاديه ضمن اعلام اين مطلب افزود: طبق ماده ۳۳ و۳4 بخش 
تشكيل كميســيون ها از كتاب قانون نظام صنفي، اتحاديه ها 
موظفند نســبت به آموزش هاي مورد نياز افراد صنفي خود 
به طور مستقل يا به كمك ســازمان هاي دولتي و غيردولتي 
تســهيلات لازم را فراهم آورده و طبق تبصــره مربوطه اين 

وظيفه به كميسيون آموزش تفويض شده است. 
در همين راستا، كميسيون آموزش اتحاديه ساعت تهران نيز 
در جهت بالا بردن سطح آگاهي و دانش عمومي و مهارت هاي 
فني اعضاي خود اقدام به تشــكيل دوره هاي آموزشي تعمير 

ساعت در دو سطح مبتدي و تكميلي كرده است.
 طبق توافقات به عمل آمده با هيات مديــره محترم اتحاديه 
 ساعت تهران، حضور در دوره هاي آموزشي تعمير ساعت براي

 عموم آزاد است. 

رئيس سابق اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت در گفتگو با »كسب وكار« خبر داد 

خریداران در بلاتکلیفی نوسان قیمت

اتحاديــه بارفروشــان آمادگي دارد 
بدون اتكا به ريالي از اعتبارات دولتي، 
بازار شب عيد را تنظيم كند؛ البته در 
صورتي كه مديــران دولتي حاضر به 

واگذاري باشند. 
رئيــس اتحاديه بارفروشــان بــا اعــلام اين مطلــب و در 
گفتگو با »كســب وكار« گفت: ســال گذشــته تنظيم بازار 
شــب عيد با مشــكلات زيادي همراه بود و با وجــود اعتبار 
150 ميليــارد تومانــي از محــل هدفمنــدي يارانه هــا و 
تجهيــز واحدهــاي مرغــداري، كارنامــه ســازمان تعاون 
روســتايي در تنظيم بــازار چنــدان رضايت بخــش نبود و 
 هموطنان مــا ناگزير به خريــد پرتقال به قيمــت 1۲ هزار 

تومان شدند. 
سيد محسن محمودي در ادامه افزود: دولت بايد با اين اتحاديه 
تبادل نظر و تعامل داشته باشد و به نظرات ما احترام بگذارد. 
نمي توان گفت در زماني كــه توليد كفاف  نيــاز را نمی دهد 
واردات نيز انجام نشــود؛ به عنوان مثال در بخش هاي آجيل، 
حبوبات يا پارچه واردات داريم و اين در حالي است كه واردات 
 ميوه  به صورت قاچاق انجام مي شود، چون واردات آن قانوني 

نيست. 
محمودي افزود: مردم زماني مي توانند ميوه ارزان بخورند كه 
 با مسئولان اتحاديه مشورت شود و درباره تنظيم بازار از ما نظر 

بخواهند. 
وي با تاكيــد بر اينكه بايــد تعامل اتحاديه بــا بخش دولتي 
يعني وزارت جهاد كشــاورزي بيشــتر باشــد و كمبودها را 
به آن اعلام كنيم، افــزود: جز از طريــق واردات نمي توانيم 
بــازار را تنظيم كنيم و اگــر توليد انبوه نباشــد بايد واردات 
صــورت گيــرد و در زمينــه واردات افــرادي در اين صنف 
وجــود دارند كه تجربــه ۶0 ســاله دارند، اما بــا ممنوعيت 
بانده انــد و نمي تواننــد   واردات ســرمايه خــود را خوا

كاري انجام دهند. 

سودجويان و دلالان به دنبال منافع خود 
رئيس اتحاديه بارفروشــان بيــان كرد: اگر توليد كم باشــد 
و از طرفــي نتوانيــم قانونــي وارد كنيم طبيعي اســت كه 
ســودجويان و دلالان وارد بازار مي شــوند و از اين كمبودها 
سوء اســتفاده كرده و منافع خود را دنبــال مي كنند، همين 
موضوع موجب اخلال در قيمت ميوه شــب عيد مي شــود؛ 
مثال هايــي اينچنينــي را در بخش هاي ارز و مســكن نيز 
شــاهديم كه در زمان هاي كمبود، ســرمايه هاي خود را به 
 آن ســمت ســوق مي دهند و از افزايش تقاضا بــه نفع خود 

سوء استفاده مي كنند. 
وي در عيــن حال تاكيــد كرد: اگر مــا در دي مــاه بتوانيم 
هماهنگي هاي لازم را با وزارت جهاد كشــاورزي و مسئولان 
مربوطه داشــته باشــيم، به نفع توليد كننده و مصرف كننده 
 است و تا سه ماه پس از نوروز نيز مي توانيم پاسخگوی نيازها 

باشيم. 

اعضاي اتحاديه برای قيمت گذاري ميوه تحت فشار 
نيستند

محمودي دربــاره تعيين قيمت ميوه و تره بــار در ميدان نيز 
توضيح داد: اين قيمت به دســت اعضاي ما تعيين نمي شود، 
بلكه توسط كشاورز يا خرده فروشــان انجام مي گيرد، ما هيچ 
اهرم فشاري نداريم و اعضاي اتحاديه جهت قيمت گذاري ميوه 

تحت فشار نيستند. 
وي با بيان اينكه حق العمل كاري كه از فروش ميوه ها دريافت 
مي كنيم ۳ تا 10 درصد اســت، اظهار كرد: سازمان تعزيرات 
با شــهرداري همكاري مي كنــد و بدون كارشناســي، حد و 
حدودهايي در ميــدان مي گذارد. از طرفي شــهرداري براي 
برخورد با بعضي از مواردي كه به اعتقادش تخلف است باسكول 

غرفه دار را برمي دارد كه فرد مورد نظر براي برگرداندن باسكول 
بايد جريمه اي به عنوان مخارج جانبي به شهرداري بپردازد و 
اين در حالي است كه هزينه هايي به عنوان عوارض شهرداري 

نيز پرداخت مي كند. 

ضرورت صدور فاكتور توسط تمامي بارفروشان در 
هنگام فروش 

رئيس اتحاديه بارفروشان درعين حال تاكيد كرد: مسئولان 
دولتي بايد امر به معروف و نهي از منكر را نهادينه كنند تا هر 

كس انصاف را در كار خود قرار دهد. 
محمودي گفت: گاهــي اوقات ما يــك پيش پرداخت بدون 
بهره و در قالب مساعده به كشاورز پرداخت مي كنيم و به اين 

ترتيب امكانات و شرايط توليد را براي آنها به وجود مي آوريم. 
بنابراين به هنگام تحويل بار به ميــزان 5 تا 10 درصد از آنها 
حق العمل مي گيريم، در غير اين صورت حق العمل ما بين ۳ 

تا 5 درصد است. 
رئيس اتحاديــه صنف بارفروشــان ميدان مركــزي ميوه و 
تره بار تهران درباره صدور فاكتور در ميدان نيز گفت: تمامي 
بارفروشان در هنگام فروش فاكتور صادر مي كنند. وي درباره 
هزينه ظروف كه ميوه در آن نگهداري مي شود، گفت: هزينه 
ظروف هم بر عهده خريدار است، زيرا ما حتي اگر براي خريد 
به يك فروشــگاه مراجعه كنيم، هزينه نايلــون آن از خريدار 

دريافت مي شود. 
محمودي بيان داشت: ما به عنوان متولي تهيه و توزيع ميوه و 

تره بار هم به توليدكننده و هم به توزيع كننده توجه مي كنيم، 
اما براي اين منظور لازم است مسئولان از ما نظرخواهي كنند. 
محمودي در پاسخ به اين سوال كه اتحاديه ميوه و سبزي دليل 
گراني ميوه در خرده فروشي ها را هزينه تخليه و بارگيري عنوان 
مي كند، اظهار داشــت: هزينه تخليــه و بارگيري كه حدودا 
 كيلويي ۳5 تومان است، از ابتدای تاســيس ميدان بر عهده

 خريدار بوده است. 
بنابر اين پرداخت چنيــن هزينه ناچيــزي نمي تواند دليل 
موجهي براي گراني در خرده فروشي ها باشد. محمودي تصريح 
كرد: تخليه و بارگيري در شغل ما الزامي و پاي خريدار است، 
و  از آنجا كه ما به عنوان حق العمل هستيم مخارج اين امر بر 

عهده خريدار است. 

رئيس سابق اتحاديه بارفروشان در گفتگو با »كسب و كار«: 

 اهرم فشار در تعیین قیمت میوه نداریم
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خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

مدير اثربخش
شــمار زيادي از مديران اثربخش همواره دفتر برنامه ريزي شان را همراه 
خود دارند و همه روزه به طور منظم به آن رجوع مي كنند. در هر يك از اين 
رجوع ها، ضمن بازانديشي، برنامه ها را دوباره تنظيم مي كنند. نخستين كار 
در اين زمينه اين  است كه كارهايي را كه نبايد انجام شوند و كارهايي را كه 
واقعا تلف كننده وقت هستند و ثمر ندارند را از برنامه حذف كنيم. مديران 
اثربخش براي يافتن كارهاي وقت كش، فعاليت هاي دفتر زمان را نگاه كرده 
و از خود مي پرسند: »اگر اين كارها را نكنم چه مي شود؟« و اگر پاسخ اين 

باشد كه »هيچ«، دست از آن كارها برمي دارند. 
اين  يكي از نكاتي است كه »پيتر دراكر« در اين كتاب به آن پرداخته است. 
مدير اثربخش، كتابي است درباره اثربخشي و فرق آن با كارآمدي؛ كتابي 
كه به معرفي مدير اثربخش مي پــردازد. دراكر مي گويد: در انتقال از دوره 
كارِ دستي به دوره كار فكري، سازمان ها بايد نيازهاي اين تحول را تامين 
كنند. او در 7 فصل، ويژگي ها و وظايف مدير اثربخش را بررســي مي كند. 
دراكر معتقد است اثربخشي را مي توان آموخت و بايد آموخت. او مي گويد: 
مديران اثربخش تلاش خود را معطوف بــه بازده و نتيجه كار مي كنند، نه 
به كار. مديران اثربخش مي دانند كه براي بهره گيري از توانمندي ها، بايد 
ضعف ها را تحمل كنند. مديران اثربخش، بنا را بر توانمندي ها مي گذارند. 
يعني بر آن چــه مي توانند بكنند. آنهــا كار را با آنچه نمي توانند، شــروع 
نمي كنند. آنها پيوسته از همكاران شان مي پرسند: »از من انتظار داريد چه 
 كمكي به شــما بكنم تا بتوانيد نقش خود را در خدمت به سازمان درست

 انجام دهيد؟«
كتاب »مدير اثربخش« توســط فضل ا... اميني ترجمه و توســط سازمان 

فرهنگي فرا منتشر شده است. 

استراتژي تكرار؛ استراتژي موفق
همه مي دانيم كه استراتژي يعني چه و به 
چه كار مي آيد. هميشه اجرای استراتژي 
در عمل يا همان جاري سازي استراتژي، از 
چالش هاي مهم پيش روي مديران ارشد 
سازمان ها و مشاوران مديريت بوده است. 
مدل ها و رويكردهاي مختلفي براي اين 
منظور ارائه شده اند؛ اما اجراي استراتژي 

همچنان يكي از سخت ترين كارهاي دنياي مديران است. 
جيمز آلن كه مشاور شركت معروف »بين« در انگلستان است، در يادداشتي 
از زاويه ديدی جالب، به همين موضوع مهم پرداخته است. آلن مي گويد: 
تفاوت كسي مثل اســتيو جابز با ديگراني كه ايده هايي شــبيه او درباره 
محصولات مصرفي الكترونيكي داشــتند، در اين بود كــه جابز به خوبي 
توانســت ايده هايش را در زندگي روزمره اپل و كاركنانش جانمايي كند. 
همه هر روز كه در اپل سر كار مي  آيند، مي دانند بايد چه كار كنند و اين كار 
هم دقيقا به استراتژي و ايده هاي كلان اپل متصل است. در واقع در اپل و 
تمامي سازمان هاي موفق، استراتژي به خوبي به كارهاي روتين و روزمره 

ترجمه شده است. 
اما همه ماجرا اين نيست. اســتراتژي ابزاري اســت براي ساختن آينده 
مطلوب؛ درنتيجه معمولا فرض مي شود كه بايد بر كارهاي جديد متمركز 
باشد. آلن مي گويد كه خيلي وقت ها ســازمان ها اينقدر روي پيدا كردن 
ايده هاي جديد براي اســتراتژي هاي آينده متمركز مي شوند كه يادشان 
مي رود هنوز ايده هاي قديمي بســيار عالي دارند، در واقع تكرار درســت 
ايده هاي قديمي و موفق، خودش يك استراتژي موفق محسوب مي شود. 
»شــركت هاي موفق معمولا ايده ها و چشــم انداز رقابتي ثابتي دارند« و 
چيزي كه آنها را موفق مي كند، هر روز زندگي كردن با همان ايده هاي ثابت 
و قديمي است. در واقع ســلاح رقابتي و ابزار تغيير براي اين شركت هاي 

موفق، جا ي دهي درست ايده ها در زندگي روزمره كاركنان شركت است. 

انواع روش هاي فروش
من به عنوان مدير فروش به تازگي محل كارم 
را عوض كرده  و به شركتي آمده ام كه ماهيت 
كسب وكار و حوزه فعاليت آن با شركت قبلي 
كاملا متفاوت است. آيا همچنان مي توانم از 
روش هاي قبلي فروشم كه موفق هم بوده اند، 

استفاده كنم؟
پاسخ: فروش تقريبا يكي از حوزه هاي مورد 
علاقه در تمام سازمان هاست اما هر سازمان محصولات يا خدماتش را به روش 
خاصي مي فروشد. به عبارت ديگر براي هر سازماني نوعي از فروش مناسب است. 
اين نكته ساده اي است كه ضمن آگاهي همه از آن، بسياري اوقات در عمل از 

آن غفلت مي شود. 
يكي از نكاتي كه بايد به آن توجه شــود، اين اســت كه ما مي خواهيم چطور 
بفروشيم؟ با بمباران تبليغاتي؟ با ارائه خدمات خوب؟ با ارائه اطلاعات؟ يا با زنده 

كردن يك نياز پنهان در مشتري؟ يا روش هاي ديگر؟
بعضي از اين روش ها حس خوبي را در مخاطب ايجاد نمي كنند. مثلا اينكه ما 
نيازي را در مشتري زنده كنيم، ممكن است حمل بر عدم صداقت شود. آيا واقعا 

چنين است؟ به نظر من خير. 
خود من از وجود خيلي محصولات اطلاع ندارم. نمي دانم كه فلان دستگاه، فلان 
نرم افزار يا فلان خدمت اصلا وجود دارد. اينكه سازماني هم كه اين محصولات را 
دارد و محصولش هم باكيفيت است، بنشيند تا من او را بيابم هم خيلي كارآمد 
نيست چون ممكن است رقباي ديگر قبلا گام های معرفی خود را برداشته باشند. 
براي هر نوع فروش، كارهايي لازم است كه تمام آنها نيازمند برنامه ريزي است و 
مهم ترين بعد آن برنامه ريزي، تشخيص فرد مناسب يا شاخصه هاي مناسب براي 

فردي است كه بتواند آن فروش را انجام دهد. 

معرفي كتاب

يادداشت مدير

اورژانس كسب وكار

راهي وجــود دارد كه مي توانيد بــدون اينكه منتظر 
باشــيد اوضاع به طور معجزه آســايي روبه راه شــود، 

اعتمادبه نفس تان را بالا ببريد. 

قدرت پيشرفت
مجله هــاروارد بيزينس ريويو پژوهشــي انجام داده 
است كه نشان مي دهد آدم ها با فشــار زياد و ترس به 
كار انگيخته نمي شــوند. آدم ها وقتي مولدتر هستند 
كه درون شان احســاس مثبتي به زندگي كاري شان 
دارند. آن ها وقتي عملكرد بيشتري دارند كه خوشحال 
هستند، خود كار به آنها انگيزه ذاتي مي دهد و برداشت 
مثبتي از همكاران و شركت شــان دارند. شما چگونه 
مي خواهيد اين احســاس دروني مثبت را نسبت به 
زندگي كاري تــان ايجاد مي كنيد؟ اين مــا را به اصل 
»قدرت پيشــرفت« مي رســاند. در پژوهش هاروارد 
بيزينس ريويو، پژوهشگران پي  بردند آدم ها هنگامي 
كه چند پله كوچك را به سوي يك هدف طي مي كنند، 
روحيه خيلي بهتري دارند. از طرف ديگر، آنها كه روزي 
سخت و روحيه اي ضعيف را تجربه مي كنند، در مسير 
اهداف شان با مشكل مواجه مي شوند. سيم كشي مغز 
ما طوري طراحي شده است كه تشنه جايزه و بردهاي 
سريع هســتيم. هنگامي كه در يك مسير پيشرفتي 
نمي بينيم، احساس شكست مي كنيم. هيچ چيز بدتر 

از احساس راكد بودن نيست. 

شيوه انگيزه بخشي از طريق موفقيت هاي 
جزئي

گاهي هنگامي كه بــه اهداف تان فكر مي كنيد، تصور 
مي كنيد اگر به هدف بلندمدتي دست پيدا كنيد كه 
رويايش را در ســر داريد، چقدر خوب مي شــود. اين 
بردهاي بزرگ فوق العاده هســتند، ولي اغلب اوقات 
اتفاق نمي افتند. حقيقت اين اســت كه با رسيدن به 
موفقيت هاي كوچك كه بخشــي از اهداف بزرگ تر 
هســتند، مي توانيد روحيه تان را بــالا ببريد. اين ها 
حركت هايي كوچك هستند كه شايد به چشم نيايند 
اما باز هم براي اينكه به جايزه بزرگ نزديك تر شــويد 
ضروري هستند. براي اينكه اصل پيشرفت در بالا بردن 
اعتمادبه نفس و انگيزه تان موثر باشد، بايد يك قاعده را 
رعايت كنيد. بايد معني كاري را كه مي خواهيد در آن 
پيشرفت كنيد، پيدا كنيد. مثلا اگر كارتان بسته بندي 
خواربار است و براي پيشرفت سرعت بسته بندي تان را 

افزايش مي دهيد، در اين صورت فقط خواربار بيشتري 
براي بسته بندي مي بينيد. 

اين چندان انگيزه بخش نيست، هست؟
نخستين قدم براي اثربخشي اين اصل اين است: بايد 
پي ببريد چه هدفي برای تان بامعني  خواهد بود. هدف 
كلي بايد چيزي باشــد كه شما را به شــوق بياورد. از 

انديشه هاي بزرگ نترسيد. 

قدرت بزرگ انديشي
براي بعضي از شما، بزرگ انديشــي دشوار است. يك 
منتقد دروني داريد كه هميشــه شــك دارد بتوانيد 
موفقيت چشم گيري به دســت بياوريد. وقتي اهداف 
بزرگي براي خودتان تعيين مي كنيد، نكته كليدي اين 
است كه درباره نحوه محقق كردن آنها نگران نباشيد. 
شما بايد به هدفي پايبند باشيد كه  براي تان بامعني 
و اشــتياق آور اســت. بياييد فرض كنيم مي خواهيد 
سرمايه گذار املاك و مســتغلات باشيد. حتي شايد 
درحال حاضر پروانه بنگاه املاك يا ســرمايه اي براي 

ســرمايه گذاري نداشته  باشيد. هيچ اشــكالي ندارد. 
امروز يك قدم  برداريد. يك كتاب بخريد.درباره فرآيند 
گرفتن پروانه تحقيق كنيد.دوستي پيدا كنيد كه در 
حوزه املاك و مستغلات باشــد.لازم نيست اين يك 
جهش عظيم باشد، فقط يك گام كوچك كافي است تا 
شما را جلو ببرد. وقتي هر روز يك قدم  برداريد، قدرت 
اراده را حس مي كنيد. ايــن اراده اعتمادبه نفس تان را 
مي سازد چون حالا به جاي اينكه روي گير كردن در يك 
گودال تمركز كنيد، مي توانيد ببينيد به كجا مي رويد. 
داريد روي رشــد تمركز مي كنيد. چيــزي كه نهايتا 
اعتمادبه نفس تان را بالا مي برد، رشد به سوي اهداف 
بامعني است. مهم نيســت يك مدير اجرايي هستيد 
يا به تازگي از دانشــگاه فارغ التحصيل شده ايد، اصل 

پيشرفت درباره همه صدق مي كند. 

تحقق بخشي
اگر احســاس كنيد در كارتان درجا مي زنيد يا راكد 
هستيد، اعتمادبه نفس تان پايين مي آيد. كليدش اين 

است كه به ياد داشته  باشــيد مي توانيد با اعمال تان 
احساس تان را كنترل كنيد. منتظر نباشيد رئيس تان 
يا شركت تان شما را از اين گودال بيرون بكشد. همين 
امروز اقدام كنيد و بفهميد كدام هدف بزرگ شــما را 
برمي انگيزد. اگر چشم اندازي داشته  باشيد كه به سوي 
آن حركت كنيد، اعتمادبه نفــس و انگيزه هر روزتان 
كاملا دگرگون خواهد شد. اجازه ندهيد بي اعتمادي به 
خودتان، شما را از رسيدن به اعتمادبه نفسي بازدارد كه 
شايسته اش هستيد. هنگامي كه فهميديد كدام هدف 
بزرگ بيشترين معني را براي شما دارد، همان روز اقدام 
كنيد. يك قدم به جلو  برداريد و ببينيد آن هدف چه 
حسي به شما مي دهد. قول مي دهم قدرت پيشرفت را 

احساس خواهيد كرد. 
قدرت واقعي اصل پيشرفت ربطي به ميزان پيشرفت 
ندارد. لزومي ندارد هر روز جهش هاي رو به جلو داشته  
باشيد. فقط يك موفقيت جزئي در هر روز كافي است. 

با مــرور زمان، روزي به پشت ســر نــگاه و از عظمت 
موفقيت تان حيرت مي كنيد. 

اعتمادبه نفس تان را با يك اصل بالا ببريد

 قطعات معيوب
خبر

تفاوت تجارت الكترونيك با 
كسب وكار اينترنتي

برخلاف اشتباه خيلي ها، تجارت الكترونيك و 
كسب وكار اينترنتي دو موضوع كاملا متفاوت 
از يكديگر هستند. بعضي از كتاب ها و مراجع، 
تجــارت الكترونيــك را زيرمجموعــه اي از 
كسب وكار اينترنتي معرفي كرده اند. اما اين 
دو مفهوم با هم متفاوتند. تجارت الكترونيك 
زماني اتفــاق مي افتد كه يك كاربــر بتواند 
به صورت آنلاين با اتصــال به درگاه پرداخت 
الكترونيكي موردي را خريد و از آن استفاده 
كند؛ اما كســب وكار اينترنتي به انجام تمام 
يا بخشــي از امور كسب وكار شــما در حوزه 
اينترنت گفته می شود. به عبارت ديگر، وقتي 
كه يك كسب وكار به منظور پيشرفت و توسعه 
خود از اينترنت اســتفاده كند به كسب وكار 
اينترنتي روي آورده اســت. در كســب وكار 
اينترنتي مي توانيد بخشــي از وظايف را كه 
برعهده كاركنان شماســت، به وب سايت تان 
محــول كنيــد. اطلاع رســاني محصولات و 
اخبار جديد شــما يا ارائه تعرفه  و قيمت هاي 
 فروش شــما از نــكات مثبت كســب وكار

 اينترنتي است. 
از مزاياي تجــارت الكترونيك نيز مي توان به 

اين موارد اشاره كرد: 
ـ كاهش هزينه هاي توزيع و حذف واسطه ها

ـ صرفه جويي در وقت و زمان سفارش دهنده ها 
ـ حفظ بازارهاي قبلي و جذب بازارهاي جديد 

به كمك موتورهاي جستجوگر
امروزه در راستاي ايجاد شهرهاي الكترونيكي 
و با توجه به گسترش و توســعه اينترنت در 
بين اكثريت مردم كشــور، توجه به تجارت 
الكترونيــك و كســب وكارهاي اينترنتي، از 
ملزومات كسب وكار و از اصول مهم بقا در بازار 
و افزايش توان رقابتي اســت و چه بسا با اين 
رويكرد، بسياري از هزينه هاي زائد و بي دليل 
شما نيز حذف شوند و صرفه جويي مناسبي نيز 
صورت گيرد. تنظيم و تدوين يك طرح جامع 
كسب وكار اينترنتي، گام اول در راستاي ايجاد 
تغيير فرآيند تجاري شــما به يك كسب وكار 

نوين اينترنتي است. 

كسب وكار اينترنتي مهارت

چند وقت پيش درحال پر كردن يك فرم اســتخدامي بودم، مانند تمام فرم ها با 
سوالات فردي، تحصيلي و حرفه اي آغاز شده بود اما چيز جالبي كه توجهم را به 

خود جلب كرد، آخرين سوال فرم بود. 
كارفرما پرسيده بود: تعبير شما از كار گروهي چيست؟

طبيعتا نخستين جوابي كه به ذهن هر فردی مي رسد، اين است كه كار گروهي 
خوب است و مزاياي بسياري دارد و باعث پيشرفت كارها 

مي شود و هزار و يك جمله كليشه اي و شعاري ديگر. 
در رابطه با كارگروهي تاكنــون صدها مقاله و كتاب و 
ساعت ها نشست و گفتگو انجام شده است كه راه هاي 
بهبود كار گروهي را مورد بررسي قرار داده اند اما وقتي 
پاي يك جمله، آن هم در يك فرم استخدام درميان 

است، نخستين كار اين است كه از ديد پرسشگر به 
قضيه نگاه كني، اينكه چقدر اين جمله در برداشت مثبت 

كارفرما موثر است، دليل خوبي براي تامل در معناي كار گروهي است. 
به تعبير من كار گروهي در يك جمله، يعني توافق اعضاي گروه در انتخاب راه و 

هدف مورد نظر و تقسيم وظايف ميان اعضاي گروه. 
در بسياري از سازمان ها، كار گروهي اساسا به طرح ايده و اجراي آن توسط يك نفر 
 ـبي آ ن كه  به عنوان رهبر تبديل شده است و بقيه اعضاي گروه تنها در نقش تاييدگر 

به  كجا مي روند ـ شخص را همراهي مي كنند. مسلما در صورت موفقيت، بدانند 
همه در آن سهيم اند اما در صورت شكست انگشت اتهام 

به سمت طراح ايده نشانه مي رود. 
كار گروهــي از لحظــه اول طرح موضوع تــا ترميم 
مشــكلات پس از اجراي ايده همــواره ادامه دارد. 
نكته مهم اين است كه تك تك افراد خود را در برابر 
 بازخوردها مسئول بدانند و تنها به بخش مربوط به 

خود اكتفا نكنند. 

كار گروهي چيست؟

چند سال پيش، آي بي ام تصميم گرفت كه توليد 
يكي از قطعــات كامپيوترهايش را بــه ژاپني ها 
بسپارد.  در مشــخصات توليد محصول نوشته بود 
سه قطعه معيوب در هر ۱۰۰۰۰ قطعه اي كه توليد 

مي شود، قابل قبول است. هنگامي كه قطعات توليد 
و براي  آي بي ام فرستاده شدند، نامه اي همراه آنها 
بود با اين مضمون: مفتخريم كه سفارش شما را سر 

وقت آماده كرده و تحويل مي دهيم. 

براي آن سه قطعه معيوبي هم كه خواسته بوديد، 
خط توليد جداگانه اي درست كرديم و آنها را فراهم 
ساختيم. اميدواريم اين كار رضايت شما را فراهم 

سازد. 


